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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT

Identificació de la sessió:

Núm. : 06/2021
Caràcter: ordinari
Data: 18 de maig de  2021
Horari: de 19:02 a 22:27 hores  
Lloc: Sessió Plenària virtual

Hi assisteixen:

ALCALDE-PRESIDENT: Pere Regull i Riba (JxV)

REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic):

- Ramon  Arnabat i Mata (VeC)
- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC)
- Salvador Campamà i Romeu (ERC)
- Anna Doblas i Ruiz (JxV)
- Montse Espinosa i Sospedra (ERC)
- Eladio García i Lodeiro (C’s)
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC)
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV)
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV)
- Ricard Rafecas i Ruiz (JxV)
- Maria Ramon i Martínez (CUP)
- Dolors Rius i Marrugat (JxV)
- Francisco Romero i Gamarra (PSC)
- Aureli Ruiz i Milà (JxV)
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC)
- Lourdes Sánchez i López (PSC)
- Gemma Urgell i Rocías (ERC)
- Noel Viñas i Serrano (CUP)
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC)

Excusa la seva absència:

- Cap

És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també l’interventor 
general José María García Pascual.

Desenvolupament de la sessió

Pren la paraula l'alcalde Pere Regull (JxV) i exposa que comencem aquest Ple amb el 
cor encara encongit i amb una tristesa que ens inunda. És un Ple ordinari que no és 
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ordinari. Hem de lamentar un fet que mai ens hagués agradat viure, falta la 
companya Mònica Hill. És una falta molt sentida perquè per damunt de les 
picabaralles en política, agafes una amistat. Acompanya el sentiment als companys 
d'Esquerra Republicana així com a tota la seva família.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que: Avui, malgrat que encara telemàtic, fem ple 
municipal, un espai que els darrers sis anys hem compartit amb la Mònica. I avui ella 
no hi és. 

La Mònica ha representat la veu republicana en aquest Ple, posant sempre els valors i 
l’interès general per davant de tot. La Mònica ha estat una regidora exemplar, sempre 
disposada, abnegada i determinada a treballar pel bé comú. Per la gent. Per no deixar 
a ningú enrere. 

La Mònica somiava amb una Vilafranca millor, i les seves intervencions en aquest ple 
en són la millor prova. La Mònica volia un Penedès millor, protegit i amb futur, i per 
això sempre el tenia present. La Mònica, s’estimava la seva gent i per això lluitava 
per un país lliure. Hi va dedicar tota la seva vida. Una vida de compromís 
insubornable amb els seus ideals. I des d’Esquerra, ara més que mai, ens 
comprometem a seguir-los fins a la victòria. 

Els regidors i regidores que formem i hem format part del grup municipal d’Esquerra 
Republicana i en nom de totes les companyes i companys republicans de Vilafranca, 
volem agrair les mostres de suport, acompanyament i condol que hem rebut per la 
mort de la nostra companya, la nostra regidora i la nostra portaveu Mònica Hill i 
Giménez. 

Que la terra et sigui lleu, Mònica. I gràcies, gràcies per tot i per tant. 

El Sr. Eladio García (C’s) fa seves les paraules pronunciades per l'alcalde.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) vol agrair la tasca feta per la Mònica, no sols a 
l'ajuntament, sinó per la seva trajectòria com activista en el medi ambient. És una 
persona compromesa amb Vilafranca i amb el territori. Dóna una abraçada molt forta 
al Jordi i la Selma i als companys d'Esquerra Republicana. Aquest ajuntament trobarà 
a faltar la Mònica

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que volen tenir un sentit record per la Mònica Hill, 
lluitadora incansable per la llibertat dels països catalans i ferma activista pels drets de 
les persones i en defensa de la terra i per la preservació del medi ambient. Volen 
agrair totes les lluites dutes a terme al llarg de la seva vida i sobre tot, per la millora 
de Vilafranca i del penedès. Envien una sentida abraçada a la família, amistats i als 
companys i companyes d’ERC de Vilafranca. Que la terra et sigui lleu, Mònica  

El Sr. Francisco Romero (PSC) s'afegeix a les expressions fetes. La Mònica és un la 
persona amb la que han fet molts debats, amb molta energia. En alguns han coincidit, 
en altres no. A nivell polític és important posar en valor les persones que tenen un 
compromís amb la seva vila, amb el seu entorn i que pensen en cada minuts, sota la 
seva pròpia perspectiva, com millorar els temes, especialment els temes socials i 
mediambientals. l Una persona compromesa que deixa petjada, com activista i com a 
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regidora. Una forta abraçada al seu company, el Jordi i la seva filla i a tots els 
companys i companyes regidors d'Esquerra Republicana.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) envia una forta abraçada a la gent d'Esquerra Republicana i 
sobretot a la seva família. Era persona compromesa i lleial que sempre anava de cara. 
No se'n saben avenir. Volen agrair tot el que ha fet per Vilafranca i pel Penedès. 
Moltes gràcies, Mònica.

Seguidament es realitza un minut de silenci

1. ACTA PLE. Aprovació si s’escau, de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 
20/04/2021.

És aprovada per assentiment l’acta de la sessió plenària del dia 20 d’abril de 2021.
 

SERVEIS CENTRALS I GOVERNACIÓ

2. 12/2021/1627 – MODIFICACIONS PRESSUPOST – Aprovació inicial 
l'expedient de modificació de crèdits núm. 12/2021

Atès que els diversos serveis han redactat els informes en els quals es justifica la necessitat de 
suplementar i crear noves aplicacions pressupostàries, pel normal funcionament de diversos 
serveis, derivades de noves necessitats sorgides.

Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament justificades, 
conforme el que disposa l’article 177 del Reial decret 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 37 del Reial Decret 
500/90, i la Base 11 de les Bases d’Execució del pressupost.

ACORD:

PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 12/2021, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit, d'acord amb el detall següent:

1r. Modalitat: Crèdit extraordinari

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció
Crèdit 
inicial Modificacions Modificació Crèdits totals 

   anteriors que es proposa consignats

1.13201.64100 Programari Policia Local 0,00 0,00 11.500,00 11.500,00

0,00 0,00 11.500,00 11.500,00
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Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
87000 Per a despeses generals 11.500,00

2n. Modalitat: Suplement de crèdit

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions Modificació Crèdits totals 
   anteriors que es proposa consignats

2.92022.22500 Contribucions i impostos 1.500,00 2.500,00 2.000,00 6.000,00

2.92022.22699 Gestió finques municipals 32.000,00 18.000,00 2.500,00 52.500,00

5.43111.48903
Conveni Associació C. La Girada: 
dinamització comerç 3.300,00 0,00 1.520,00 4.820,00

5.43111.47900
Subvencions al comerç: campanya 
“Vilafrancs” 0,00 80.000,00 5.690,00 85.690,00

5.24109.48900 Beques diversos programes 5.000,00 12.406,64 2.942,58 20.349,22

1.13201.62900 Equipament Policia Local 44.000,00 0,00 29.003,53 73.003,53

3.23106.22699 Programa suport a la dependència 560.000,00 0,00 50.000,00 610.000,00

645.800,00 112.906,64 93.656,11 852.362,75

Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
87000 Per a despeses generals 81.003,53

Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries

Aplicació Descripció Crèdit Modificacions
Modificació 
que es

Crèdits 
totals 

 inicial anteriors proposa consignats
3.23108.63200 Rehabilitació edificis amb finalitats socials 300.000,00 0,00 -2.500,00 297.500,00

5.43111.48902
Conveni Unió Botiguers C. Espirall: dinamització 
comerç 7.210,00 0,00 -7.210,00 0,00

3.33702.22699 Alberg: funcionament 55.000,00 0,00 -2.942,58 52.057,42
362.210,00 0,00 -12.652,58 349.557,42

SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-ho i 
presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament aprovat si durant el citat 
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termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini 
d'un mes per resoldre-les.

Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de l'exposició al 
públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si no es resolguessin en 
l'acte d'aprovació definitiva.

TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, resumit per capítols, i entrarà en vigor al dia següent de la publicació 
al BOP. Es remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela financera. 

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 12 vots favorables (7 JxV, 5 PSC) 2 de negatius (2 CUP) i 
6 abstencions (4 ERC, 1 VeC, 1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) recorda a la resta de regidors que ahir va enviar una 
modificació del dictamen que obeeix a necessitats urgents per cobrir despeses. La 
més important és l'ampliació de la partida de Serveis Socials en 50.000 euros. La 
resta, són partides menors.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) anuncia que s’abstindrà. Manifesta que aquest any és un 
any complicat, però quan es va fer el pressupost, hi havia moltes coses que s'havien 
de preveure, com per exemple, la partida de Serveis Socials.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que votaran en contra.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) anunci que s’abstindran. Manifesta que la partida de 
50.000 euros per l’atenció a la dependència, és necessària.

3. 4/2021/1447 –EXPEDIENT DE CRÈDIT - Proposta al Ple, si escau, 
d’acceptar la subvenció i el seu conveni, i l’aprovació del préstec de 
6.300.000€ dins el Programa de Crèdit Local de la Diputació de Barcelona.

En data 02 de març de 2021, l’Ajuntament de Vilafranca sol·licita, a la Diputació de 
Barcelona, una operació de crèdit per un import de 6.300.000,00€ amb la finalitat 
d’obtenir recursos necessaris per al finançament dels projectes d’inversió que figuren 
en el pressupost municipal de l’exercici 2021.

En data 21 d’abril de 2021, la Junta de Govern de la Diputació de Barcelona va 
aprovar la subvenció dintre del Programa de Crèdit Local per subvencionar el préstec 
concedit pel Banco Bilbao Vizcaya Argentaria SA a l’Ajuntament de Vilafranca del 
Penedès. 
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En data 21 d’abril de 2021, la Junta de Govern de la Diputació de Barcelona va 
aprovar la formalització d’un conveni a fi de regular i documentar la relació entre la 
Diputació de Barcelona i l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès.

ACORD:

PRIMER: Acceptar la subvenció, per import de 203.179,24€ que ens ha estat 
notificada per la Diputació de Barcelona amb la finalitat de subsidiar el tipus d’interès 
del préstec  sol·licitat.

SEGON: Acceptar el text del conveni a subscriure entre la Diputació de Barcelona i 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, regulador del subsidi del préstec sol·licitat al 
Banco Vizcaya Argentaria S.A., amb càrrec al Programa de Crèdit Local. 

TERCER: Aprovar el préstec per import de 6.300.000,00 € amb el Banco Bilbao 
Vizcaya Argentaria S.A., amb un tipus d’interès de l’EURIBOR  3 m + 0,70%, per un 
termini de 10 anys (9 anys + 1 any de carència) i sense comissions.

QUART:  Acceptar la minuta del préstec en què es formalitza.

CINQUÈ:  La primera disposició del préstec serà igual a l’import de 203.179,24€

SISÈ: Autoritzar al Regidor de l’àrea de Serveis Centrals i Hisenda, Sr. Aureli Ruiz, 
per a la signatura del préstec en el cas que per raons d’agenda municipal no pogués 
formalitzar-lo el present Alcalde.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 13 vots favorables (7 JxV, 5 PSC, 1 C’s), 6 de negatius (4 
ERC, 2 CUP) i 1 abstenció (1 VeC).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que en el pressupost hi ha una sèrie d'inversions 
finançades amb préstec. La millor opció és el programa de Crèdit Local de la Diputació 
de Barcelona, que compta amb una subvenció que pràcticament assumeix els 
interessos.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el seu vot favorable. Manifesta que acceptar els 
203.000 euros de la Diputació és el correcte per al finançament de l'operació.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que li sembla lògic demanar un crèdit superior 
que altres anualitats, perquè l'ajuntament compleix amb els requisits per  poder-ho 
fer i cal fer front a la crisi. No li sembla encertat acudir a préstecs amb bancs que no 
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s’adiuen als acords aprovats per aquest Ple. Cal que a través de la Diputació, es 
treballi amb la banca ètica. Hi ha acords per a treballar amb la banca ètica per part de 
l'ajuntament i no s'estan complint.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que votaran en contra. Manifesta que és un préstec 
per dur a terme accions electoralistes de l'equip de Govern que s'hauran de pagar els 
següents 10 anys.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que estan a favor de l'acceptació de la 
subvenció, però no estan d'acord amb un préstec de 6 milions d'euros per finançar 
prioritàriament inversions que recorden l'època del totxo. Cal arribar a un consens a 
l'hora de decidir on invertir.

4. 1/2021/1388 – RECURS DE REPOSICIÓ SABA - Proposta al Ple, si escau, 
de desestimar el recurs potestatiu de reposició interposat per l’empresa SABA 
APARCAMIENTOS, SA contra l’acord del Ple de la Corporació de data 16 de 
febrer de 2021.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el 
dictamen següent, per al seu debat o aprovació si escau:

ANTECEDENTS

Primer.- El Ple de la Corporació, en sessió de data 16 de febrer de 2021, va acordar:

“Primer.- Restablir l’equilibri econòmic del contracte pel que fa a la concessió del 
servei d’estacionament controlat de vehicles amb limitació horària (zona blava) a la 
via pública, en aplicació de l’article 34.4 del RDL 8/2020, ampliant la durada inicial de 
la concessió pel mateix termini en què aquest va restar suspès, és a dir 1 mes i 23 
dies, finalitzant la concessió, per tant, en data 11 d’abril de 2022.

Segon.- Declarar que no procedeix el restabliment de l’equilibri econòmic de la 
concessió, en la part no suspesa expressament per l’Ajuntament, d’acord amb 
l’informe emès pels Serveis Jurídics municipals i que consta a l’expedient.”

Segon.- En data 18 de març de 2021, l’empresa SABA APARCAMIENTOS, SA ha 
presentat recurs potestatiu de reposició contra l’esmentat acord del Ple de la 
Corporació.

Tercer.- Els Serveis Jurídics municipals han emès informe al respecte del recurs 
potestatiu de reposició presentat per l’empresa SABA APARCAMIENTOS, SA que 
consta a l’expedient.

FONAMENTS JURÍDICS

Primer.- Plec de condicions econòmic-administratives que regeix la contractació.

Segon.- Reial Decret Legislatiu 2/2000, de 16 de juny, pel qual s’aprova el Text refós 
de la Llei de Contractes de les Administracions Públiques (TRLCAP)
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Tercer.- Disposició Transitòria Primera de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de 
Contractes del Sector Públic (LCSP)

Quart.- Reial Decret 463/2020, de 14 de març, pel qual es declara l’estat d’alarma per 
a la gestió de la situació de crisis sanitària ocasionada per la COVID-19 i les seves 
successives pròrrogues.

Cinquè..- Article 34.4 del Reial Decret Llei 8/2020, de 17 de març, de mesures 
urgents extraordinàries per a fer front a l’impacte econòmic i social de la COVID-19, 
amb les modificacions introduïdes pel Reial Decret Llei 11/2020, de 31 de març i Reial 
Decret Llei 17/2020, de 5 de maig.

Sisè.- La competència per a contractar correspon al Ple de la Corporació de 
conformitat amb l’apartat 2 de la Disposició Addicional Segona de la Llei 9/2017, de 8 
de novembre, de Contractes del Sector Públic.

En virtut dels antecedents i fonaments de jurídics anteriors, s' ACORDA:

Primer.- Desestimar el recurs potestatiu de reposició interposat per SABA 
APARCAMIENTOS, SA contra l’acord del Ple de la Corporació de data 16 de febrer de 
2021, d’acord amb l’informe emès pels Serveis Jurídics municipals i que consta a 
l’expedient.

L’informe es pot consultar mitjançant la pàgina web de l’Ajuntament de Vilafranca del 
Penedès (www.vilafranca.cat/validacio) amb el codi de validació 
13521304007306420726

Segon.- Notificar aquest acord a l’empresa SABA APARCAMIENTOS, SA

Tercer.- Comunicar aquest acord al Servei d’Intervenció, al Servei de Compres i 
Contractació i al Servei de Mobilitat d’aquest ajuntament als efectes oportuns.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 18 vots favorables (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 2 
abstencions (2 CUP).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que el 16 de febrer es va acordar no acceptar la 
sol·licitud de rescabalament de Saba. L'argument és que s'està parlant d'un contracte 
de més de 50 anys, no d'un de mesos i la reclamació no procedeix, i menys quan les 
previsions inicials s'han superat amb escreix. 

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que això ja es va aprovar en el Ple de gener. Saba 
ja recuperarà el que no guanyat. 
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El Sr. Ramon Arnabat (VeC) anuncia que tal com va fer al febrer, votarà a favor. 
Manifesta que una empresa com Saba, que sap que no té raó, fa servir els seus 
serveis jurídics per apretar a l'ajuntament de Vilafranca o a l’Administració pública. 
Aquesta és una qüestió complexa, ja que aquestes empreses obtenen els seus 
beneficis fdr ls gestió de serveis públics. Tot el suport a la proposta enfront  les 
reclamacions de SABA i conviden a tots els grups a reflexionar per la gestió directa de 
la zona blava a partir de l’11 d’abril de 2022.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que no intervindran perquè després hi ha una moció 
sobre el tema.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) anuncia el vot favorable. Manifesta que van votar a 
favor al febrer. Cal fer tot el possible contra aquestes empreses grans, que fan servir 
el lliure mercat per compensar pèrdues, però no el fan servir per socialitzar els 
beneficis.

5. 3/2020/HIS_PG – MODIFICACIÓ BASES D’EXECUCIÓ - Proposta al Ple, si 
escau, de modificació de les bases d’execució del pressupost.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el 
dictamen següent, per al seu debat o aprovació si escau:

FETS

En el Ple de la Corporació celebrat el dia 15 de desembre de 2020 es va aprovar, amb 
el vot favorable de la majoria absoluta legal de membres de la corporació, el 
Pressupost per l’exercici 2021, juntament amb les bases d’execució del pressupost 
(les quals inclouen l’annex I corresponent al règim de fiscalització i intervenció prèvia 
limitada).

Les bases d’execució del pressupost contenen l’adaptació de les disposicions generals 
en matèria pressupostària a la organització i circumstàncies de la pròpia entitat local, 
així com aquelles altres necessàries per la seva encertada gestió, establint quantes 
prevencions es considerin oportunes o convenients per la millor realització de les 
despeses i recaptació dels recursos. 

L’ajuntament de Vilafranca del Penedès aplica un règim de fiscalització prèvia 
limitada, consistent en la revisió dels extrems que consten en l’annex I de les bases 
d’execució del pressupost.

Les bases d’execució són un document viu que cal anar adaptant als canvis 
organitzatius i a les millores que es pretenen implantar en els diferents àmbits de 
gestió de la despesa.

NORMATIVA DE REFERÈNCIA APLICABLE

 RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora 
de les Hisendes locals (TRLRHL). 
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 RD 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el text refós de la Llei 
reguladora de les Hisendes Local en matèria de pressupostos.


 PART DISPOSITIVA

1.- Aprovar la modificació íntegra de la base 31 (pagaments a justificar) de les Bases 
d’execució del pressupost, sent el text definitiu el següent:

“ Base 31. Pagaments a justificar.

1. Tindran el caràcter de despeses a justificar els manaments de pagament que no 
puguin acompanyar-se dels documents justificatius corresponents en el moment de 
llur expedició, i la seva autorització correspondrà al Tinent d’Alcalde de Serveis 
Centrals i Hisenda.

2. Correspon al Tinent d’Alcalde de Serveis Centrals i Hisenda l’aprovació de les 
despeses a justificar. La proposta d’una ordre de pagament a justificar l’efectuarà el 
cap de servei, i s’elevarà per la seva autorització, prèvia fiscalització per la 
Intervenció municipal, al Tinent d’Alcalde de Serveis Centrals i Hisenda. Tota proposta 
haurà d’especificar el perceptor, el tercer, l’import i el destí dels fons i es realitzarà 
amb motiu d’adquisicions o serveis necessaris que no puguin realitzar-se a càrrec de 
bestretes de caixa fixa i quan no sigui possible disposar de comprovants amb 
anterioritat a la seva realització, per tant, s’haurà de motivar aquesta circumstància. 
No es podran atendre amb aquests fons pagaments de serveis subjectes a retenció de 
IRPF.

3. Els fons seran justificats mitjançant factures originals amb compliment de la 
normativa en matèria de facturació, així com la indicació que la factura és pagada.

4. Es tindrà en compte, en qualsevol cas, que els fons només poden ser destinats a la 
finalitat per a la qual es van concedir i que els comprovants han de ser documents 
originals.

5. El perceptor, nomenat com a habilitat en el decret de concessió del pagament a 
justificar, podrà ser personal laboral, funcionari, ja sigui cap de servei o cap d’unitat 
administrativa o càrrec electe amb competències delegades per part de l’Alcaldia 
dintre de la corporació, i serà responsable de la custòdia dels fons.

6. No es podran lliurar nous comptes a justificar a perceptors que encara tinguessin 
fons pendents de justificar. 

7. Abans del termini de tres mesos des del lliurament efectiu dels fons al perceptor, 
s’hauran d’haver justificat tots els comptes i reintegrar al a tresoreria municipal 
l’import no justificat o sobrant.

8. Abans de finalitzar l’exercici pressupostari hauran d’haver-se justificat tots els 
comptes, i en cap cas podran destinar-se els fons a cobrir despeses de l’exercici 
següent. La falta de presentació en termini del compte justificatiu determinarà l’inici 
de l’expedient de reintegrament del fons per la Intervenció municipal.
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La proposta de justificació està subjecte a fiscalització prèvia limitada.

9. Correspon al Tinent d’Alcalde de Serveis Centrals i Hisenda l’aprovació de la 
justificació dels pagaments efectuats amb fons a justificar.

10. Els fons estaran preferentment en un compte bancari restringit a nom de 
l’Ajuntament. En aquest compte no es poden efectuar altres ingressos que els 
procedents de l’Ajuntament. Les disposicions de fons s’han de fer mitjançant 
transferència, i només s’han de destinar al pagament de les despeses per a l’atenció 
de les quals es va concedir el pagament a justificar. Aquests pagaments es realitzaran 
a través de comptes de tresoreria restringits del perceptor d’aquests fons, on haurà 
d’enregistrar els pagaments que efectuï als creditors finals.”

2.- Aprovar la modificació íntegra de la base 32 (bestretes de caixa fixa) de les Bases 
d’execució del pressupost, sent el text definitiu el següent:

“ Base 32. Bestretes de caixa fixa.

1. Amb caràcter de bestretes de caixa fixa es podran efectuar provisions de fons fins 
a la quantitat de 5.000 euros a favor dels habilitats que proposi el Tresorer/a, per 
atendre les despeses corrents de caràcter repetitiu, previstes a l’art.73 RD500/90.

En particular, podran atendre’s per aquest procediment despeses de caràcter repetitiu 
i
periòdic que per circumstàncies puntuals o bé la seva naturalesa no s’han pogut 
preveure i no poden realitzar-se mitjançant el procediment de contractació previst.

2. Les bestretes de caixa fixa seran autoritzades pel Tinent d’Alcalde de Serveis 
Centrals i Hisenda, prèvia proposta del del cap de servei, i prèvia fiscalització prèvia 
limitada de la Intervenció municipal, mitjançant resolució que determini:

a) L’import de la bestreta.
b) Les despeses que es poden atendre
c) Les persones habilitades per al moviment de fons que seran personal funcionari, 
laboral fix, o el Regidor Competent.

Es podran efectuar provisions de fons, a favor dels habilitats que proposi la Tresorera 
Municipal, per atendre les despeses que es relacionen a continuació:
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Amb caràcter general la quantia de cada despesa efectuada amb càrrec a aquest fons 
no pot ser superior a 500 euros (1.000 euros en el cas de Serveis Socials). 

3. A mesura que les necessitats de tresoreria aconsellin la reposició de fons, els 
habilitats retran comptes, els quals seran fiscalitzats (de forma limitada prèvia) per la 
intervenció i aprovats pel Tinent d’Alcalde de Serveis Centrals i Hisenda. Les despeses 
satisfetes per aquest procediment s’imputaran a l’exercici pressupostari en qual es 
realitzin i, per tant, la totalitat de les bestretes hauran d’estar justificades i liquidades 
amb data límit 31 de desembre de l’exercici al que van ser atorgades.

4. Aprovats els comptes als quals es refereix l’apartat 3 d’aquesta base, s’han 
d’expedir les ordres de pagament de reposició de fons amb càrrec a les aplicacions 
pressupostàries a què corresponguin les despeses justificades. Llevat que s’hagi 
exhaurit el crèdit disponible o pel fet que s’estigui en un punt avançat de l’any o per 
altres causes, en l’expedició de les ordres de pagament no s’han d’emprar les 
retencions de crèdit efectuades amb anterioritat.

5. Els fons estaran situats en un compte bancari a nom de l’ajuntament, seguit de 
l’expressió “bestreta de caixa fixa”. En aquest compte no es poden efectuar altres 
ingressos que els procedents de l’Ajuntament. Les disposicions de fons s’han de fer 
mitjançant xec o transferència, i només s’han de destinar al pagament de les 
despeses per a l’atenció de les quals es va concedir la bestreta de caixa fixa. Aquests 
pagaments es realitzaran a través de comptes de tresoreria restringits del perceptor 
d’aquests fons, on haurà d’enregistrar els pagaments que efectuï als creditors finals.

6. Pel que fa a la comptabilització, cal atenir-se a les regles següents:

a) En el moment de la constitució de la bestreta de caixa fixa s’ha de practicar una 
retenció en les partides pressupostàries a les quals han de ser aplicades les despeses, 
per l’import màxim a utilitzar per bestreta assenyalat en els apartats anteriors.

b) La provisió de fons no s’aplica en la comptabilitat pressupostària, té naturalesa 
d’operació extrapressupostària i originarà un càrrec en el compte 562 amb 
abonament al compte 571, de Bancs.

c) Un cop aprovats els comptes a què fa referència el punt 4, s’han d’expedir les 
ordres de pagament de reposició de fons amb aplicació a les retencions dels 
conceptes pressupostaris a què corresponguin les quantitats justificades.

7. Aprovació dels comptes justificatius.

El Tinent d’Alcalde de Serveis Centrals i Hisenda aprovarà els comptes justificatius.

8. Justificació de pagament realitzats.

Els comptes justificatius es faran per l’habilitat de tresoreria i es presentaran 
mitjançant el model -JA- Compte justificatiu. Resum per partides, signats per 
l’habilitat i pel Regidor responsable, en el qual es relacionaran les quantitats que es 
justifiquen de cada aplicació pressupostària.
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Els esmentats comptes justificatius es presentaran cada cop que es necessiti la 
reposició de fons (estigui exhaurida o no la bestreta) i, com a molt tard, amb caràcter 
trimestral (o abans del tancament de l’exercici si aquest es produeix amb 
anterioritat). 

9. Els habilitats hauran de realitzar les següents operacions de comprovació en relació 
amb les que facin derivades del sistema de bestretes de caixa fixa:

a) Verificar que els comprovants facilitats per a la justificació de les despeses i els 
pagaments consegüents siguin documents autèntics i originals i que incloguin les 
mateixes dades que les previstes a la base 21 reconeixement de l’obligació.

b) Identificar la personalitat i legitimació dels perceptors mitjançant la documentació 
pertinent, en cada cas.

c) Practicar els arqueigs i conciliacions bancàries que procedeixin.

d) Custodiar i conservar els talonaris i matrius dels xecs o, en el seu cas, les relacions 
que haguessin servit de base a la seva expedició per mitjans informàtics. En el 
supòsit de xecs anul·lats hauran de procedir a la seva inutilització i conservació a 
efectes de control.

La proposta de justificació està subjecte a fiscalització prèvia limitada.

10. Es faculta l’Alcaldia per dictar les instruccions complementàries escaients en 
matèria de bestretes de caixa fixa.”

3.- Aprovar la modificació de l’annex I (extrems a comprovar en la fiscalització 
limitada prèvia), títol III, article 2, capítol 1 personal, establint que els únics extrems 
a fiscalitzar amb caràcter previ seran aquells establerts en l’acord de Consell de 
Ministres de 30 de maig de 2008, respecte l’exercici de la funció interventora en règim 
de requisits bàsics.

4. Exposar la modificació de les bases d’execució al públic mitjançant la inserció de 
l’anunci al Butlletí Oficial de la Província i al tauler d’anuncis de la corporació durant el 
termini de quinze dies hàbils, durant el qual els interessats podran presentar-hi 
reclamacions. 

L’aprovació de la modificació de les bases d’execució del pressupost es considerarà 
definitiva si no es produeixen reclamacions en contra durant el termini d’exposició 
pública.

Contra l’acord definitiu d’aprovació de la modificació de les bases d’execució del 
pressupost es podrà interposar recurs contenciós administratiu davant la Sala 
Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, en el 
termini de 2 mesos, a comptar del dia següent de la última publicació.
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VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 13 vots favorables (7 JxV, 5 PSC, 1 C’s) i 7 abstencions (4 
ERC, 2 CUP, 1 VeC).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que les bases d'execució són un document que 
acompanya el pressupost i serveix a l'organització per saber com ha de procedir per 
executar el pressupost. Darrerament s'ha vist que hi havia alguns temes que calia 
ajustar, per agilitzar la gestió.

Es limiten les bestretes de caixa fixa per tal d’evitar excesos de recórrer aquest 
mecanisme. Recorda que la proposta que es presenta ve de l'àmbit tècnic, de la 
Intervenció. 

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que com que es tracta d'actualitzar les bases, 
votarà favorablement. 

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) anuncia que s’abstindrà. Manifesta que entén el 
raonament, però es tracta de gestionar un pressupost que no ha votat a favor. 

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que és un tema tècnic i jurídic i anuncia l'abstenció 
del seu grup. 

El Sr. Pere Sàbat (ERC) anuncia l'abstenció i manifesta que és un tema tècnic i de 
gestió. 

6. 2/2021/1455 – CREACIÓ PLAÇA SOTSINSPECTOR DE LA POLICIA 
LOCLA - Proposta al Ple, si escau, d’aprovació de la creació d’una plaça de 
Sotsinspector de la Policia Local.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple 
municipal, per a la seva consideració i votació, el dictamen següent:

Atès que actualment el servei de la Policia Local disposa d’una única plaça de 
Sotsinspector, pertanyent a l’escala d’Administració Especial, subescala serveis 
especials, escala intermèdia.

Atès que la mateixa es troba coberta de forma interina amb la impossibilitat de 
procedir a la seva provisió definitiva doncs la mateixa es troba en reserva d’un 
treballador municipal.

Atès que és del tot necessari poder dotar d’estabilitat a la plantilla de la Policia Local i 
possibilitar la provisió definitiva de totes les places, principalment les de caràcter de 
comandament. D’aquesta manera els dotem de plena capacitat funcional i 
organitzativa per tal de poder exercir les seves competències.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, 8 de juny de 2021

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
6/2021/1028

Codi validació document:
1352 1303 7755 5652 7246

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 15 de 49

Atès que la creació d’aquesta plaça no suposarà un increment de la despesa 
pressupostària doncs existeix dotació pressupostària per fer-se càrrec de les despeses 
i retribucions assignades, no sent necessari modificar els imports consignats al capítol 
1 del pressupost municipal.

Atès que l’article 90 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim 
local, estableix que les corporacions locals hauran d’aprovar la plantilla de personal 
incloent tots els llocs de treball, havent de respondre la seva composició als principis 
de racionalitat, economia i eficiència i establir-se d’acord amb l’ordenació general de 
l’economia.

Atès que l’article 27.1. del Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova el 
reglament de personal al servei de les entitats locals de Catalunya estableix que la 
plantilla de personal es pot modificar amb posterioritat a l'aprovació del pressupost 
durant l'any de la seva vigència, per respondre a l'establiment de nous serveis, per a 
l'ampliació, supressió o millora dels existents que no admetin demora per a l'exercici 
següent, com també si respon a criteris d'organització administrativa interna, 
considerant que en el supòsit que s’informa concorren aquests motius per les raons 
exposades en el paràgraf anterior.

Atès l’article 21 del conveni col·lectiu vigent del personal laboral, en tant que 
estableix que la creació, modificació o amortització de places de plantilla de 
l’Ajuntament ha de respondre als principis de racionalitat, economia i eficàcia.

Per tot això, s’ACORDA:

Primer.- Crear dins de la plantilla de personal funcionari de l’Ajuntament una plaça de 
SotsInspector, pertanyent a l’escala d’Administració Especial, subescala serveis 
especials, escala intermèdia, al servei de la Policia Local. Correspon al subgrup de 
classificació C1 i nivell 22, amb el contingut i requisits establerts a la fitxa de lloc de 
treball del catàleg actual i una retribució anual total de 48.827,60€.

Segon.- Publica aquest acord en el BOPB.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 14 vots favorables (7 JxV, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 6 
abstencions (4 ERC, 2 CUP).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que es tracta de poder regularitzar la plantilla i fer 
que unes places ocupades actualment de manera interina, poder fer-les fixes. A la 
Policia Local sempre s'ha intentat que les places siguin fixes i evitar els interinatges.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia la vot favorable. Manifesta que s'imagina que 
aquesta plaça serà única i a partir d'ella, hi haurà tres sergents.
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El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que en la convocatòria de la plaça ajudarà a 
endreçar el tema de personal de la Policia Local.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia l'abstenció.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que fa uns mesos van demanar una plaça de tècnic 
de Patrimoni i el Govern va dir que no era una prioritat. El dictamen diu que la plaça 
s’està ocupant de forma interina perquè el titular de la plaça fa altres tasques a 
l'ajuntament. Això genera dubtes i anuncia l'abstenció.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que sols hi haurà una plaça de sotsinspector a 
l'ajuntament. Això passa perquè hi ha funcionaris que tenen reserva de plaça. El fet 
de tenir la plaça de sotsinspector fixa, permetrà regularitzar la situació de la resta de 
personal de comandament de la policia. L'altra plaça de sostinspector que figura en la 
plantilla està copada per un funcionari proper a l’edat de jubilació.

7. 46/2021/1376 – PROTOCOL TELETREBALL - Proposta al Ple, si escau, 
d’aprovació del protocol per la implantació del teletreball.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple 
municipal, per a la seva consideració i votació, el dictamen següent:

Atès que la situació generada per la COVID-19 en les administracions públiques en 
general, i en l’administració local en particular, ha accelerat el procés de 
transformació que ja estava fent l’administració en potenciar el teletreball.

El teletreball consisteix en la utilització de tecnologies que permetin la prestació del 
servei per part del personal municipal fora de les dependències municipals. Te la 
finalitat d’aconseguir un millor i més modern desenvolupament dels llocs de treball 
mitjançant l’ús de noves tecnologies i la gestió per objectius, potenciar l'autonomia i 
la iniciativa del personal en la realització de les tasques encomanades, així com 
contribuir a la conciliació de la vida familiar i laboral.

Ara bé, no podem plantejar el teletreball com un sistema alternatiu al presencial de 
forma arbitrària o discrecional, sinó que s’erigeix com una forma d’organitzar el 
treball que cal normalitzar i inculcar com a part de la nostra cultura organitzativa.

Aquest protocol té doncs la finalitat de regular la prestació de serveis en la modalitat 
de teletreball, entesa com a forma d'organització del treball, en virtut de la qual una 
part de la jornada laboral es desenvolupa de manera no presencial i mitjançant l'ús de 
les tecnologies de la informació i la comunicació.
 
Atès que el present protocol s’ha portat a consulta amb els representants dels 
treballadors. 

Atès l’aprova el Reial decret llei 29/2020, de 29 de setembre, de mesures urgents en 
matèria de TELETREBALL en les administracions públiques i de recursos humans en el 
Sistema Nacional de Salut per fer front a la crisi sanitària ocasionada per la Covid-19, 
incorporant l’article 47 bis en el Text refós de la Llei de l’estatut bàsic de l’empleat 
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públic – en endavant TREBEP – amb caràcter bàsic per a totes les administracions 
públiques, aplicable tant al personal funcionari com al personal laboral.

Atès que l’article 47 bis del TREBEP estableix un marc general de definició i de 
regulació del teletreball específic per a les administracions públiques, concebent el 
teletreball com a mesura pròpiament organitzativa del treball en el marc de la 
potestat d’autoorganització de cada administració i la voluntarietat en què haurà de 
ser oferta i assumida per l’empleat públic.

Per tot això, s’ACORDA:

Primer.- Aprovar el Protocol per la implantació del Teletreball a l’Ajuntament de 
Vilafranca del Penedès, amb la finalitat de regular la prestació de serveis en aquesta 
modalitat, entesa com a forma d'organització del treball, en virtut de la qual una part 
de la jornada laboral es desenvolupa de manera no presencial i mitjançant l'ús de les 
tecnologies de la informació i la comunicació. Aprovar que aquest protocol s’aplicarà a 
partir de l’1 de setembre de 2021.

Segon.- Publica aquest acord en el BOPB.

ANNEX:
PROTOCOL PER LA IMPLANTACIÓ DEL TELETREBALL A L’AJUNTAMENT DE 
VILAFRANCA DEL PENEDÈS

1.- Definició i objecte

El teletreball consisteix en la utilització de tecnologies que permetin la prestació del 
servei per part del personal municipal fora de les dependències de l’Ajuntament de 
Vilafranca.  

El teletreball te la finalitat d’aconseguir un millor i més modern desenvolupament dels 
llocs de treball mitjançant l’ús de noves tecnologies i la gestió per objectius, potenciar 
l'autonomia i la iniciativa del personal en la realització de les tasques encomanades, 
així com contribuir a la conciliació de la vida familiar i laboral.

Aquest protocol té la finalitat de regular la prestació de serveis en la modalitat de 
teletreball, entesa com a forma d'organització del treball, en virtut de la qual una part 
de la jornada laboral es desenvolupa de manera no presencial i mitjançant l'ús de les 
tecnologies de la informació i la comunicació.

2.- Principis bàsics

 El caràcter voluntari d’aquesta modalitat de treball.
 Serà reversible, per tant en qualsevol moment el treballador/a podrá tornar a 

prestar els seus serveis de forma presencial. 
 La igualtat de drets i deures legals del personal que teletreballi amb la resta de 

la plantilla.
 L’Ajuntament facilitarà els mitjans informàtics/tecnològics necessaris per poder 

teletreballar (portàtil i, en cas de necessitat també un mòbil).
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 El personal públic que teletraballi tindrà dret a la desconnexió digital a fi de 
poder garantitzar, fora del temps de treball establert, el respecte al seu temps 
de descans, permisos i vacances. 

 El teletreball es compatible amb la reducció de jornada en les mateixes 
condicions que el personal que treballa de forma presencial.

3.- Àmbit d’aplicació

Aquest protocol será d’aplicació al personal que presti els seus serveis a 
l’Ajuntament de Vilafranca, amb independencia de la naturalesa jurídica de la seva 
relació laboral i ocupi un lloc de treball susceptible de ser desenvolupat en la 
modalitat de teletreball, de conformitat amb el que s’estableix en aquest protocol 
(veure annex 1).  

Aquest protocol s’aplicarà a partir de l’1 de setembre de 2021, després de la seva 
aprovació per l’òrgan competent.

4.- Requisits

Els treballadors/res que es vulguin acollir al sistema del teletreball hauran de cumplir i 
acreditar els següents requisits:

 Estar en situació de servei actiu a l’Ajuntament de Vilafranca.
 Estar ocupant un lloc de treball considerat susceptible d’acollir-se al sistema del 

teletreball.
 Tenir els coneixements suficients informàtics i telemàtics que requereixi el 

teletreball.
 Disposar de sistemes de comunicació i connectivitat a internet de banda ampla 

(suficients i segurs). 
 Les persones que teletreballin facilitaran un sistema de comunicació per tal de 

poder-lo localitzar durant la jornada laboral.
 Disposar d’un espai de treball amb les condicions mínimes d’ergonomia i 

seguretat. 
 Correspon al personal que teletreballi solucionar qualsevol problema de 

connexió a Internet. En el cas que els sistemes no funcionin adequadament 
haurà d’incorporar-se de forma presencial immediatament. Així com fer-se 
càrrec de les despeses que aquest sistema comporti.

5.- Sol·licitud d’accés al teletreball

El treballador interessat en acollir-se al sistema del teletreball haurà de presentar una 
instància a l’Ajuntament adreçada al Servei de RH, on declararà que compleix amb 
tots els requisits abans indicats i on especificarà la durada i les jornades diàries que 
desitja realitzar en la modalitat de teletreball i que es compromet a seguir el pla de 
treball consensuat amb el seu cap. Una vegada rebuda, el Servei de RH sol·licitarà al 
cap del servei, on la persona sol·licitant presta serveis, un informe no vinculant 
respecte a la idoneïtat de que el treballador es pugui acollir a aquest sistema de 
treball així com el corresponent Pla de Treball.

En el termini màxim d’un mes, el Servei de RH emetrà dictamen d’aprovació o 
denegació de la sol·licitud, una vegada es disposi de tota la documentació.
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6.- Característiques del teletreball

- la durada màxima en que es pot acollir un treballador al sistema del teletreball 
serà d’un any prorrogable per un altre més, sempre amb l'informe favorable 
previ d'avaluació del compliment dels objectius i tasques fixats en el Pla de 
Treball així com una valoració positiva de les competències professionals del 
treballador/a. Passats aquests dos anys, si el treballador continua interessat 
haurà de tornar a presentar instància per a la seva valoració.

- Es podrà realitzar, la prestació de serveis mitjançant el teletreball, un mínim 
d’un dia i un màxim de dos dies a la setmana, sense tenir la possibilitat de 
fraccionar la jornada entre presencial i no presencial.

- La jornada de treball será també de 7h, havent d’estar connectat 
obligatòriament durant la franja horària de 9.30 a 14h. Durant aquesta franja 
horària el treballador ha de poder estar localitzable. 

- No s’autoritza la prestació de serveis extraordinaris en modalitat de teletreball.
- Caldrà utilizar sempre el sistema de control de fitxatge de la Intranet municipal.
- Caldrà definir un pla de treball personal.

7.- Pla personal de treball per a la prestació de serveis en la modalitat de teletreball

- El pla personal de treball s'ha de formalitzar mitjançant un document subscrit entre 
la persona que exerceix la supervisió i la persona que té autoritzat el teletreball. 
- El pla personal de treball ha de tenir el contingut següent:

a) Relació de les tasques que es realitzen en la modalitat de teletreball i els 
objectius a assolir.
b) Concreció dels dies de la setmana que es teletreballarà.
c) Fixació de les franges horàries de disponibilitat obligatòria per a la 
interconnexió i coordinació dins l'horari de permanència obligatòria. La resta de 
la jornada en règim de teletreball admet una flexibilitat total, respectant les 
pauses i els descansos entre jornades.
d) Règim de control i seguiment periòdic dels objectius del treball i avaluació 
periòdica.
e) Establiment d’un sistema de comunicació 

8.- Seguretat i Salut en el treball

El lloc on es desenvolupi el teletreball haurà de complir la normativa vigent en 
matèria de prevenció de riscos laborals, en especial en allò que fa referència amb la 
seguretat i la ergonomia.

Amb caràcter previ a l’inici del teletreball, la persona teletreballadora haurà d’omplir 
un qüestionari de prevenció aliè de riscos laborals, el qual haurà de ser verificat pel 
servei de prevenció aliè de riscos laborals. Aquesta verificació haurà de determinar 
que les condicions en què es desenvolupa el teletreball no suposen risc per a la salut 
de la persona teletreballadora (veure annex II). 

Serà responsabilitat de la persona teletreballadora el compliment d’allò que ha 
declarat en el qüestionari, així com l’adopció de les mesures correctores que se li 
proposin.
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Les condicions del lloc de treball podran ser objecte de revisió i anàlisi durant tota la 
vigència del teletreball prèvia comunicació a la persona interessada i amb el seu 
consentiment.

Als efectes de contingències professionals serà aplicable la normativa vigent en 
matèria d’accidents de treball i malalties professionals,

9. Formació obligatòria

Les persones teletreballadores hauran de realitzar obligatòriament, durant el primer 
any de teletreballar, la formació especifica en matèria de prevenció de riscos laborals, 
ciberseguretat i protecció de dades. 

10.- Criteris preferents d’autorització

Quan hi hagin vàries persones del mateix Servei que sol.liciten acollir-se al teletreball 
però per qüestions organitzatives no és viable atorgar aquesta modalitat de treball a 
totes, esgotada la possibilitat de rotació i d’acord entre les parts interessades, es 
valoraran els següents criteris, segons aquest ordre de preferència:

- La proposta organitzativa del Servei 
- Treballadores embarassades
- Quan es tinguin a càrrec persones majors o fills menors de 14 anys, 

familiars fins segon grau de consanguinitat o afinitat …
- Treballadors/res amb discapacitat
- Treballadores víctimes de violencia de gènere
- Temps i distancia de desplaçament del domicili al lloc de treball 

11.- Reincorporació a la modalitat presencial

Causes que motivaran que el treballador/a torni a prestar serveis de forma 
presencial:

- Renuncia voluntària
- Transcorregut el temps autoritzat de teletreball
- Per necessitats del Servei degudament justificades. 
- Incompliment del Pla de Treball
- Incompliment de la jornada
- Per no utilizar els sistemes de control que estableixi l’Ajuntament
- Per incompliment de les mesures de seguretat informàtica, de normativa 

de protecció de dades o de confidencialitat
- Per valoració negativa de l’avaluació de l’acompliment
- Per canvi de lloc de treball

Serà causa automàtica de suspensió temporal de la prestació de serveis en la 
modalitat de teletreball el funcionament deficient de l'equip informàtic i dels sistemes 
de comunicació i connectivitat. En aquest supòsit la persona afectada ha de prestar 
serveis en règim presencial de forma immediata i fins que es resolguin els problemes 
tècnics.
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12.- Protecció de dades i seguretat de la informació

El teletreballador/a ha de complir amb la normativa en matèria de protecció de dades 
de caràcter personal i la confidencialitat de la informació a la que accedeix.

13.- Règim especial de prestació de serveis ocasionals en la modalitat de teletreball

Amb caràcter excepcional, es podrà autoritzar ocasionalment la prestació de serveis 
en la modalitat de teletreball en els casos següents:
a) Quan per necessitats del servei es derivin encàrrecs específics i concrets que calgui 
executar en un breu període de temps i sigui més efectiu i adequat emprar la 
modalitat de teletreball.
b) Quan es declarin situacions d'emergència sanitària, sense necessitat de sol·licitud 
prèvia i d'acord amb les instruccions emeses pel Servei de Recursos Humans i 
Organització.
c) En situacions de pandèmia o risc comunitari, en cas d’aïllament del treballador/a 
per tal de tenir cura de fill menor de 14 anys o persona gran al seu càrrec. 

Aquestes autoritzacions excepcionals i la seva justificació han de ser trameses al 
Servei de Recursos Humans i Organització.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per unanimitat.

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que derivat de la pandèmia, el teletreball ha passat 
de pràcticament desconegut a ser habitual. Durant aquest any hem anat aprenent i 
observant algunes oportunitats. Ara cal regular-ho. S'ha parlat i negociat amb els 
representants sindicals. A partir d'aquest primer text es podrà anar avançant i 
adaptant.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el vot favorable. Manifesta que és una bona manera 
de resumir el Reial decret llei 28/2020, que garanteix una de les qüestions més 
importants del treballador, la de disposar d’un espai d’ergonomia i seguretat en el 
treball.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que està d'acord amb la necessitat d'establir 
aquest protocol. Veu positiu l'acord amb el comitè. Alerta però, que un ajuntament no 
és una empresa i recorda que l'activitat presencial és important. Un treball es pot fer 
des de casa, però és important que es faci de manera personal, sobre tot, l'atenció al 
ciutadà. La pròpia coordinació dels treballadors requereix la presencialitat

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que no els sembla una mala proposta. És 
necessària per l'ajuntament. Ha estat elaborat amb el consens del comitè i els 
representants sindicals. Anuncia el vot favorable.
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La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que el teletreball és una bona eina. Com 
que tant el comitè d'empresa com els sindicats estan d'acord, hi votaran 
favorablement.

8. 3/2020/CNT – ADJUDICACIÓ DE LA GESTIÓ INDIRECTA COMPLEX 
AQUÀTIC - Proposta al Ple, si escau, d’adjudicació del contracte per la Gestió 
indirecta de l’explotació integral de l’equipament municipal esportiu “Complex 
Aquàtic” de Vilafranca del Penedès.

La Comissió informativa de Serveis Centrals i Hisenda PROPOSA al Ple municipal, 
per a la seva consideració i, si s’escau aprovació, el dictamen següent

El Ple Municipal d'aquest Ajuntament, en sessió de data 29 de març de 2021 va 
aprovar amb el vot favorable de la majoria absoluta legal dels membres de la 
corporació, l'expedient de contractació i el plec de clàusules administratives per la 
contractació per a la gestió indirecta de l’explotació integral de l’equipament 
municipal esportiu “Complex aquàtic” de Vilafranca del Penedès, segons expedient 
número 3/2020/CNT.

L'anunci de licitació es va publicar en el perfil del contractant en data 29 de març 
de 2021 i durant el termini de presentació de propostes, que va finalitzar el 23 
d’abril de 2021 es va presentar la següent empreses, mitjançant l'eina del sobre 
digital:

 SERAF PENEDÈS 2, SLU en data 23 d’abril de 2021

La mesa de contractació es va reunir en data 26 d’abril de 2021 per a la 
qualificació del sobre 1 i obertura del sobre 2, en data 3 de maig de 2021 per  a la 
valoració del sobre 2 i per a la celebració de l'acte públic d'obertura i valoració del 
sobre 3, acordant proposar a l'òrgan de contractació l'adjudicació del contracte 
d'acord amb el següent ordre de classificació:

1.- SERAF PENEDÈS 2, SLU 108 punts

En data 6 de maig de 2021 s'ha obtingut certificat de l'empresa SERAF PENEDÈS 
2, SLU d’estar al corrent de pagament de les seves obligacions tributàries.

Per Resolució de data 6 de maig de 2021 es va requerir a l’empresa SERAF 
PENEDÈS 2, SLU, per a què en el termini màxim de 10 dies hàbils, presentés la 
documentació relativa a la solvència econòmica i financera, solvència tècnica i 
professional, certificat d’estar al corrent amb les seves obligacions amb la 
Tresoreria de la Seguretat Social i acreditació de la constitució de la garantia 
definitiva per  import de 15.891,00€, segons punt 2.6.2 del plec de clàusules 
administratives. 

SERAF PENEDÈS 2, SLU, ha presentat en data 7 de maig  i 26 de març justificant 
del compliment la solvència econòmica i financera, solvència tècnica i professional, 
justificant d’estar al corrent amb les seves obligacions amb Tresoreria de la 
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Seguretat Social i sol·licitud de retenció en el primer pagament per la subvenció 
de l’explotació, per import de 15.891,00€, corresponent a la garantia definitiva.
 
FONAMENTS JURÍDICS

Articles 15, 151, 153, 284 i 285 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de 
Contractes del Sector Públic.

La competència per a contractar correspon al Ple de la corporació de conformitat 
amb l’apartat 2 de la Disposició Addicional Segona de la Llei 9/2017, de 8 de 
novembre, de 

Atès que s'ha elaborat l'expedient de contractació adient, s' ACORDA:

Primer.- Adjudicar el contracte per a la gestió indirecta de l’explotació integral de 
l’equipament municipal esportiu “Complex aquàtic” de Vilafranca del Penedès, 
segons expedient número 3/2020/CNT, a favor de l’empresa SERAF PENEDÈS 2, 
SLU, amb CIF B43566157, per un import total de 794.552,12€ exempt d’ IVA, 
pels 2 anys de durada del contracte.         Aquest import es considera com a 
subvenció per a cobrir el dèficit d’explotació de l’activitat general del 
concessionari no té la consideració de subvenció directament vinculada al preu, ni 
tindrà la consideració de contraprestació del servei de transport subjecte a l’ IVA.

Segon.- Aprovar la retenció en el en el primer pagament per la subvenció de 
l’explotació, per import de 15.891,00€, corresponent a la garantia definitiva.

Tercer.- Disposar la despesa per import de 265.139,10, exempt d’ IVA, amb 
càrrec a la partida pressupostaria número 3.34102.47900, del pressupost 
municipal vigent.

Disposar la despesa condicionada a l’existència de crèdit en el pressupost vinent 
per import de 394.558,26, exempt d’ IVA, amb càrrec a la partida pressupostaria 
número 3.34102.47900 del pressupost municipal de l’exercici 2022.

Disposar la despesa condicionada a l’existència de crèdit en el pressupost vinent 
per import de 134.854,76, exempt d’ IVA, amb càrrec a la partida pressupostaria 
número 3.34102.47900 del pressupost municipal de l’exercici 2023.

Quart.- Ratificant l’acord plenari de 29 de març de 2021, es delega en la Junta de 
Govern Local qualsevol altre acord referent a l’execució, modificació dins dels 
límits el plec, efectes i extinció del contracte de concessió de serveis relacionat   
amb la gestió indirecte de l’explotació integral de l’equipament municipal esportiu 
“Complex Aquàtic”.

Cinquè.- Notificar a SERAF PENEDÈS 2, SLU què, de conformitat amb l’article 
153.3 LCSP i atès que es tracta d’un contracte susceptible de recurs especial en 
matèria de contractació, aquest no es podrà formalitzar abans que transcorrin 15 
dies hàbils des de la remissió de la notificació d’adjudicació.
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Sisè.- Nomenar com a responsable del contracte al Sr. Jordi Gallego Robert.

Setè.- Fer trasllat d’ aquest acord al servei d’intervenció i tresoreria d’aquest 
Ajuntament.
 
Vuitè.- Publicar l’adjudicació del contracte en el Perfil del Contractant.

Novè.- Comunicar les dades bàsiques del contracte al Registre de Contractes del 
Sector Públic.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 12 vots favorables (7 JxV, 5 PSC), 2 en contra (2 CUP) i 6 
abstencions (4 ERC, 1 VeC, 1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que l'actual contracte finalitza el dia 30 de juny. 
S’ha licitat el servei i en el període de presentació d'ofertes, s'ha presentat una sola 
empresa i fetes les valoracions, es proposa adjudicar a SERAF el contracte per dos 
anys més una possible pròrroga. Actualment és quan menys abonats hi ha, però 
pensa que hi haurà una recuperació d'usuaris.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que quan hi ha licitacions, troba a faltar la 
competència i això el sorprèn. Desconeix quin és el motiu pel qual no hi ha 
concurrència i anuncia l'abstenció.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que la proposta de licitació li sembla millor que 
l'anterior, però aquest no és el seu model. Creu que s'hauria de fer un estudi seriós 
per la gestió directa d'aquest servei.

Per altra banda, quan es tracta de contractes grans, és bo que en la mesa de 
contractació hi hagi una persona que representi a l'oposició.

Anuncia la seva abstenció.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que aposten per la gestió directa de serveis, 
Van presentar una moció per la gestió directa dels serveis públics, que va ser 
rebutjada. Els sorprèn que només s'hagi presentat una empresa. que ja ha rebut una 
injecció d’1 milió d’euros a causa de la Covid, esperen que faci una gestió òptima, 
doncs a rebut un milió de euros i en rebrà 800.000 més.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) anuncia que s’abstindran i manifesta que consideren que 
l'ajuntament ha perdut una oportunitat per assumir la gestió municipal d’un servei 
important i que suposa una gran despesa de diners públics. Tampoc hi ha hagut 
voluntat d’esbrinar si la gestió directa municipal seria positiva o no. Esperen que la 
l'empresa assumeixi la gestió amb èxit i recuperi els usuaris
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ALCALDIA

9. 23/2021/1029 MOCIÓ PER L’ALLIBERAMENT DE PATENTS Moció que 
presenta el grup municipal de VeC de suport a l’alliberament de les patents de 
les vacunes.

Les nostres ciutats i pobles, com bona part de les ciutats i pobles del planeta, han vist 
emmalaltir milers de veïns i veïnes i han patit la mort de persones estimades, la 
majoria gent gran. També han viscut les restriccions dels drets i de les llibertats de la 
seva població. Malgrat l’esforç enorme de la ciutadania i les institucions, han 
augmentat les desigualtats, especialment les relacionades amb la salut. 

A escala planetària, la pandèmia de la COVID-19, que va ser declarada fa un any, ha 
causat prop de 3 milions de morts segons l’Organització Mundial de la Salut. La 
malaltia també està fent augmentar la pobresa i les desigualtats arreu del món. 

Després d’una gesta científica sense precedents, suportada en una gran part amb 
molts fons públics, disposem de vacunes amb una eficàcia altíssima, que són la millor 
i potser l’única esperança per deixar enrere aquesta pandèmia. Malgrat això 
observem una vacunació inexplicablement alentida per un règim de producció i 
arribada de vacunes que es demostra insatisfactori i que fa allargar la sortida del 
túnel. 

Malauradament, la producció i la distribució mundials de les vacunes s’evidencien 
limitades i desiguals. Les patents i el secretisme dels contractes en són, en aquest 
moment, les principals causes. Les empreses farmacèutiques tenen el monopoli de la 
producció, el subministrament i la distribució de les vacunes arreu del món i hi ha 
opacitat en els contractes i acords formalitzats amb els diferents països. Les 
administracions públiques han destinat molts recursos públics a aconseguir que les 
diferents empreses farmacèutiques poguessin desenvolupar i comercialitzar una 
vacuna. S’estima que la inversió pública global en la vacuna de la Covid-19 supera els 
25.000 milions d’euros, incloent-hi la recerca bàsica, el desenvolupament i la compra 
avançada. Aquesta inversió pública, però, contrasta amb el fet que la gestió posterior 
de les patents està suposant uns grans beneficis per al sector privat que les té. 

Qualsevol causa que endarrereixi la vacunació massiva i global impacta en la 
recuperació de la normalitat. Més enllà de la capacitat dels governs locals i 
autonòmiques per fer equilibris entre incidències i restriccions, la vacunació és la 
millor i potser l’única opció per retornar a una vida lliure de pandèmia. 

Alhora s’està desenvolupant una Iniciativa Ciutadana Europea: Right2Cure que 
demana a la Comissió Europea que faci tot el que estigui en la seva mà perquè les 
vacunes i tractaments siguin considerats un bé públic global, accessible a tots i totes 
de manera gratuïta.

Davant d’una crisi global sense precedents, els professionals, les agències públiques i 
les organitzacions internacionals de la salut global han promogut una declaració per a 
l’alliberament de les patents de les vacunes contra la COVID-19, com a mínim 
temporalment perquè obstaculitzen la producció i distribució tant a nivell de ciutats 
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com a escala mundial. La declaració ha estat signada per Metges Sense Fronteres, 
Metges de el Món, Oxfam Intermón, Amnistia Internacional i Medicus Mundi, a més 
del Col·legi Oficial de Metges de Barcelona, l'Institut de Salut Global de Barcelona 
(ISGlobal) i l'Agència de Salut Pública de Barcelona. La cap de Medicina Preventiva i 
Epidemiologia de l'Hospital Vall d'Hebron, Magda Campins, també s’ha unit a títol 
individual; així com Rafael Vilasanjuan, director d'Anàlisi i Desenvolupament Global 
d'ISGlobal, i l'epidemiòleg de l'Hospital Clínic i professor de la Universitat de 
Barcelona, Antoni Trilla.

Creiem necessàries mesures que estiguin a l’altura per respondre, per sobre de 
barreres i interessos, a criteris de salut pública i de justícia global. La situació actual 
de la pandèmia i el procés de vacunació enfront de la COVID-19 reuneixen totes 
aquelles característiques d’excepcionalitat, d’exigible equitat i d’interès per a la salut 
pública necessàries per legitimar els següents acords 

1. Adherir Vilafranca del Penedès a la Declaració de Barcelona per l’alliberament 
de patents 

2. Instar el Govern de l’Estat i a la Comissió Europea, que activin els mecanismes 
excepcionals que preveu la legislació internacional, de manera que les 
indústries farmacèutiques que disposen de vacunes de provada eficàcia alliberin 
temporalment les patents, i permetin una transferència de coneixement i/o 
producció per accelerar al màxim la capacitat global de producció de les 
vacunes esmentades i, especialment, després de les inversions públiques 
multimilionàries concedides. 

3. Instar el Govern de l’Estat i a la Comissió Europea que aquestes negociacions 
es duguin a terme amb transparència i que els acords establerts i les seves 
condicions es facin públics. I per una qüestió d’ètica mèdica, de salut global i de 
drets humans, i per prevenir l’aparició i la disseminació de noves variants, que 
aquestes vacunes arribin a tots els racons del planeta per tal d’assegurar una 
cobertura global, seguint criteris de salut pública i començant per les 
treballadores i treballadors sanitaris i els col·lectius més vulnerables. 

4. Instar els mitjans públics i privats de la ciutat que difonguin aquesta declaració 
i que ens ajudin a centrar i visibilitzar el debat. El problema fonamental és per 
què no s’habiliten els mecanismes extraordinaris previstos de compartició de 
coneixement i tecnologia, de transparència, que prioritzin, per sobre de 
qualsevol altra consideració, la salut i els drets fonamentals de les persones. 

5. Comunicar els presents acords a la Presidència de la Comissió Europea, la 
Presidència de la Generalitat de Catalunya, la Presidència del Govern de l’Estat, 
als grups polítics del Parlament Europeu, del Congrés de Diputats i del Senat i 
del Parlament de Catalunya, a l’Ajuntament de Barcelona, a les entitats 
municipalistes de Catalunya així com a les organitzacions no governamentals 
Amnistia Internacional, Metges Sense Fronteres i Oxfam Intermón.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 19 vots a favor (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i una 
abstenció (1 C’s).
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INTERVENCIONS:

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que hi ha hagut prop de tres milions de morts 
a causa de la Covid segons l'OMS arreu del món. S'ha aconseguit tirar endavant 
diverses vacunes. Un cop obtinguda la vacuna, la seva distribució està gestionada per 
les farmacèutiques. Es calcula que el finançament públic ha estat d'uns 25.000 
milions d'euros a tot el món. Tots els humans tenim dret a rebre la vacuna 
independentment del poder econòmic del país on ens ha tocat viure. Fins que tothom 
estigui segur ningú estarà segur.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que en general el concepte de liberalitzar les 
patents no els agrada. Defensen que la vacuna sigui un bé públic general i que els 
països avançats poden contribuir al finançament de vacunes per als països menys 
afavorits. Les patents són una de les formes de fomentar la innovació. Anuncia la 
seva abstenció.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia el seu vot favorable. Manifesta que l'alliberament de 
les patents és un tema de mínims després de la injecció de diners públics que hi ha 
hagut. Hi ha una gran opacitat entre els països i les farmacèutiques. Els països rics 
han acaparat vacunes deixat sense oportunitat als països pobres. El Parlament 
Europeu va votar en contra de l'alliberament de patents. També cal controlar de 
manera pública el capital transferit pel sector públic. Cal l'impuls d'una farmacèutica 
100% pública minimitzant la dependència de les farmacèutiques privades. 

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que les vacunes són una nova cara de la 
desigualtat del món actual, l’esperança de vida, l’analfabetisme, la renda per càpita, 
en que el 6% de la població mundial concentra el 59% de la riquesa del planeta i que 
el 50% de la població del món, viu amb menys de 2 dòlars diaris. Cal evitar noves 
bretxes.

Avui mateix han presenciat un nou exemple de la bretxa nord -sud, la reacció del Sr. 
Pedro Sánchez, el president del Govern més progressista de la història davant dels 
milers de persones que, fugint de la pobresa han intentat buscar refugi a Ceuta: 
”Debemos garantizar la integridad territorial de España. La seguridad, tranquilidada y 
sosiego de nuestros compatriotas seran defendidas por el Gobierno de España, ante 
este desafío, con todos los medios necesarios”. Considera les persones que fugen de 
la misèria un desafiament. Espera que l'aprovació de la moció demostri no tothom al 
nord pensa com el govern d'Espanya. L’alliberament de les patents no posarà fi a les 
desigualtats entre el centre i la perifèria, perquè són moltes les desigualtats que hi 
seguirà havent-hi, com per exemple, poder disposar de la tecnologia necessària. 
Finalment fa una cita de Mario Benedetti dedicat a totes les multinacionals del món: “ 
pero aquí abajo abajo, cerca de las raíces es donde la memoria ningún recuerdo 
omite y hay quienes se desviven y así entre todos logran lo que era un imposibles que 
el sur tambien existe” 

La Sra. Anna Doblas (JxV) manifesta que és un debat a nivell mundial. A banda de 
l'alliberament de la propietat intel·lectual, cal mirar altres coses, com per exemple, la 
complexitat de la producció d'aquestes vacunes. És important que les organitzacions 
internacionals col·laborin en fer que les vacunes arribin a tots els estats. L’OMS hauria 
de fer arribar noves vacunes a tercers països. Són importants els programes per fer 
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arribar les vacunes excedents a tercers països. És important una inversió pública per 
construir indústries per elaborar fàrmacs. L'any 1995, quan es va signar l'acord de 
l'Organització Internacional del Comerç, ja es va estudiar la possibilitat de deixar les 
patents mèdiques fora d'aquest acord per evitar casos com els que passen 
actualment.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) agraeix als grups municipals que donaran suport a la 
moció pel seu vot favorable. La moció no és de VeC, sinó de Metges Sense Fronteres, 
Metges del Món, Oxfram Intermón, Amnistia internacional, Medicus mundi, Col·legi 
Oficial de Metges, etc. Mostra sorpresa pel debat tant divers generat a partir de la 
moció i recorda ql Sr. Eladio García que la moció planteja justícia, no beneficència. 
Considera que seria interessant que algun dia es fes públic quina és la inversió pública 
darrera de les patents.

10. 24/2021/1029 MOCIÓ PER LA MILLORA DE LA MOBILITAT 
FERROVIÀRIA Moció que presenta el grup municipal de VeC per la millora de 
la mobilitat ferroviària sostenible i pública.

Vilafranca del Penedès és un important node d’intercomunicació comarcal, veguerial i 
catalana i per tant esdevé un punt central per a garantir una mobilitat eficaç i 
sostenible. El transport ferroviari és un dels principals mitjans de mobilitat externa i el 
mes sostenible i, per tant, cal impulsar-ne el seu ús.

Vilafranca del Penedès ha passat de ser capdavantera en infraestructures i serveis des 
del 1865, i ara està a la cua d’ambdós. Vilafranca del Penedès pateix un veritable 
problema amb el transport ferroviari, tant pel que fa a les infraestructures, com als 
serveis, especialment el de rodalies (R4). L’actual estació de ferrocarril de Vilafranca 
presenta grans mancances i problemes de seguretat pels usuaris i ja fa mes de 10 
anys que està en situació provisional.

El mal funcionament del servei de Rodalies, concretament de la Línia R4, provoca 
conseqüent malestar i queixes de milers de vilafranquins i vilafranquines que utilitzen 
aquest servei diàriament. A mes, deguts als retards, poca freqüència en hores punta i 
durada dels trajectes, situa a les usuàries i usuaris de Vilafranca i comarca en 
inferioritat de condicions davant altres línies i estacions que s’han modernitzat 
darrerament.

La estació de ferrocarril de Vilafranca del Penedès necessita reformes urgents per tal 
de facilitar els moviments de les persones amb mobilitat reduïda; dotar-la de serveis 
públics per a homes, dones, persones amb mobilitat reduïda i fins i tot espai per 
atendre les necessitats dels nadons; millorar l’accessibilitat, la mobilitat interna i la 
seguretat. 

La Memòria del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible de Vilafranca del Penedès 2021-
2026 mostra l’important flux de vilafranquines i vilafranquins que es desplacen 
diàriament a Barcelona, Tarragona i altres poblacions per a treballar, estudiar, fer us 
dels serveis públics, comprar o fer gestions. Així com l’important flux de persones de 
fora que es desplacen a la vila o la comarca per aquests mateixos motius procedents 
de la comarca, la vegueria i d’altres llocs. 
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La línia ferroviària de Rodalies que travessa l’Alt Penedès, la R4, és segons la 
Generalitat de Catalunya, “una de les línies amb més trànsit de la xarxa de Rodalia de 
Barcelona, ja que és utilitzada per uns 134.213 viatgers de mitjana cada dia 
laborable”. Molts d’ells vilafranquins i vilafranquines i penedesencs i penedesenques, 
la qual cosa mostra la necessitat de millorar-ne el servei, fent-lo més segur, puntual, 
regular, adaptat a la diversitat d’usuaris.

La necessitat de millorar la mobilitat sostenible, especialment la ferroviària, contrasta 
amb el fet que la majoria de planejaments a deu anys vista, com el Pla Director 
d’Infraestructures de Transport públic col·lectiu de la Regió Metropolitana de 
Barcelona (PDI-RM-2021-2030) i el Pla de Rodalies de Catalunya 2020-2030 no 
contemplen cap millora substancial en el servei ferroviari ni a Vilafranca, ni al 
Penedès. 

Vilafranca i el Penedès estem immersos en el debat del Pla Territorial Parcial del 
Penedès i del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible de Vilafranca del Penedès 2021-
2026, i tenim aprovat un Pla d’Acció per l’Energia Sostenible i el Clima de Vilafranca 
del Penedès. Per tant, ara és l’hora e prendre la iniciativa: d’analitzar les deficiències i 
proposar les millores necessàries que garanteixi una mobilitat sostenible, segura i 
pública a totes les vilafranquines i vilafranquins, penedesencs i penedesenques. 

El grup municipal de Vilafranca en Comú ha presentat diverses mocions e aquest Ple 
referents a temes de mobilitat sostenible: 23 de febrer de 2016, 23 de gener de 2018 
i 15 de desembre 2020. Malgrat que aquestes mocions han estat aprovades per 
unanimitat per aquest Ple, no hem avançat gens en mobilitat sostenible en general, ni 
en mobilitat ferroviària en particular.

Ens cal avançar cap a una millora substancial de la mobilitat dels vilafranquins i 
vilafranquines i dels penedesencs i penedesenques cap a una mobilitat sostenible i 
pública:

 Mes ràpida, còmode, segura i assequible econòmicament per a tothom.

 Que faciliti els desplaçaments dels penedesencs i penedesenques als destins 
més freqüents, dins i fora de la vila i la vegueria: centres de treball, d’estudis, 
de tràmits administratius, ..

 Que redueixi les emissions de CO2,  en la lluita contra el Canvi climàtic i que 
redueixi l’ús del vehicle privat.

 Que disposi d’una xarxa de comunicacions que possibiliti i equilibri el 
desenvolupament del territori.

 Que millori la intermodalitat entre els diversos mitjans de mobilitat.

Assolir aquests objectius seria positiu per a tota la ciutadania penedesenca i 
vilafranquina, però, especialment per a les dones, els joves, la gent gran i les famílies 
amb menys recursos econòmics. 

La consecució d’aquests objectius tan sols és possible mitjançant la implicació de les 
diverses administracions implicades: Estat, Generalitat, Ajuntaments, Consells 
Comarcals,  ... 

Per tot plegat es proposa al Ple de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès l’adopció 
dels següents Acords:
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1. Que la Comissió de Transport Públic, amb la col·laboració tècnica necessària, 
treballi una proposta d’actuació i reforma de l’estació de ferrocarril de 
Vilafranca del Penedès que garanteixi la seguretat i l’adaptabilitat als usuaris i a 
la realització de més serveis ferroviaris. Establint un diàleg amb RENFE per tal 
de valorar i modificar si s’escau la proposta de reforma de l’estació que ha 
presentat. 

2. Convocar una Junta de Portaveus específica per concretar actuacions de 
reivindicació activa davant els organismes competents en matèria ferroviària i 
en el marc de la Comissió de Transport Públic: el govern de la Generalitat de 
Catalunya i el govern espanyol, per abordar en el mínim termini possible les 
principals deficiències en transport ferroviari que afecten a Vilafranca en 
concret i al Penedès en general i cercar solucions. 

3. Traslladar a la Taula de Mobilitat del Penedès els següents punts:

a) Augmentar la circulació de trens de la R4 i la R8 per fer mes fluid 
el transit entre el Penedès i el Vallès Occidental, en una primera 
fase, i el Vallès Oriental i Maresme (R7), en una fase  posterior. 
Això afectaria positivament a un important nombre d’estudiants de 
la UAB de Bellaterra i s’avançaria cap a l’eix orbital ferroviari.

b) Prolongar el recorregut dels trens de la RT2 en el tram l’Arboç – 
Vilafranca per a disposar d’una connexió ràpida entre Vilafranca i 
Tarragona-Reus, reformant l’estació en el que calgui. Aquesta 
mesura tindria especial incidència comercial (area Tarragona- 
Reus), laboral (petroquímica i polígons industrials del Tarragonès i 
Baix Camp ) i educativa (URV: facultat d’enologia, química, lletres, 
etc. de Tarragona o econòmiques, medicina i altres de Reus), així 
com a les escoles tècniques i especialitzades (infermeria, 
enginyeria tècnica o magisteri...).

c) Corregir els dèficits i realitzar millores a totes les estacions del 
Penedès que facilitin l’accessibilitat, millorin la seguretat i la 
informació a les persones usuàries, així com la comoditat 
d’aquestes.

El text de la moció recollida en aquesta acta reflecteix el redactat final, que recull les 
diferents esmenes aprovades respecte a la versió original que es va sotmetre a 
consideració del Ple.

VOTACIÓ:

La moció es sotmet a aprovació per punts.

El primer punt, és aprovat per unanimitat.

El segon punt, és aprovat per unanimitat.

El tercer punt, és aprovat per unanimitat.
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INTERVENCIONS:

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que Vilafranca va ser puntera en la connexió 
ferroviària entre Barcelona i Tarragona. Actualment, aquesta connexió i l’estació són 
molt deficitàries. El dia a dia impedeix fer-nos ressò de la importància que té la línia 
R4. Diàriament, en dies laborables, es fan 134.000 viatges. D'aquests, 
aproximadament 4.000 arribada i sortida a Vilafranca. A nivell de Vilafranca tenim 
sobre la taula un Pla de mobilitat, un Pla d’actuació contra el canvi climàtic i la qüestió 
és important.

Hi ha dos plans que preveuen el desenvolupament de la xarxa ferroviària. Per una 
banda, el desenvolupament d’Infraestructures de la Regió metropolitana de Barcelona 
i des del Pla de rodalies. En cap d'aquests plans en el període 2020 2030 s’hi preveu 
cap inversió significativa. Si deixem passar aquest carro, el nostre problema anirà en 
augment. Renfe va plantejar una reforma de l'estació per tal d'aconseguir que ningú 
entrés als trens sense passar pels torniquets. Caldria aprofitar el projecte per 
introduir millores.

La moció en una part va dirigida a Vilafranca per a què s'arribi a uns acords mínims 
que demandi instal·lacions i serveis i per altra part demanda millores en la línia R4, 
que beneficien els usuaris des de Martorell a Sant Vicenç de Calders.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el vot favorable. Manifesta que el funcionament és 
molt millorable. En determinada època es va negociar amb El Ministeri de Foment i es 
va aprofitar el pas de l'AVE per soterrar les vies i després l'ajuntament, posar la llosa. 
Cal fer negociacions serioses amb Foment. Recorda que el partit del Sr. Arnabat està 
al govern i pot donar un cop de mà.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que el problema no és nou. Les infraestructures 
en Rodalies estan infrafinançades. La conclusió és que les rodalies no ha estat mai 
una prioritat per a ningú. Ara mateix, qui ho pot canviar és el partit del Sr. Arnabat a 
Madrid i els seus socis de govern de l'estat. Anuncia el vot favorable.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que com a Govern, coincideixen amb les 
reivindicacions. Tots els punts a la moció ja han estat aprovats. Proposa canalitzar les 
reivindicacions. La Generalitat, a finals de l'any passat, va posar en marxa la Taula de 
mobilitat del Penedès. Hem d'aprofitar l’àmbit del Penedès i fer arribar aquestes 
reivindicacions. En la mesa hi participa el cap de mobilitat i d'urbanisme. Cal fer 
seguiment de la taula de mobilitat del Penedès.

El servei de rodalies és una preocupació per tots, és una prioritat. La reforma de 
l'estació encara no ha estat adjudicada. Proposa retirar la moció i traslladar-la a la 
taula de mobilitat i també parlar-ho en comissions informatives amb la participació 
dels tècnics.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) anuncia el vot favorable i manifesta que durant aquests dos 
anys de mandat hem debatut cinc mocions de mobilitat ferroviària. Això sols ja 
demostra la importància. Moltes s'han aprovat. Cal insistir-hi. 
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Des d'ERC van proposar millores al projecte de modificació de l'estació de Renfe.

Els sembla xocant que es facin trobades amb els alcaldes de l’Arc Metropolità i no 
se'ns facin amb els del Penedès per tractar aquests temes. El futur de Vilafranca i del 
Penedès passen en gran mesura pel que passi amb el transport ferroviari.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que bàsicament estan d'acord amb els objectius 
però no d'acord amb com dur-ho a la pràctica. No podem obviar la Taula del Penedès, 
en què hi ha la Generalitat, els ajuntaments i les entitats sectorials interessades. El 
que cal és fer funcionar aquesta Taula.

En Rodalies, és evident que falta una inversió pública, però en els temes que ens 
ocupa, la Generalitat ha mostrat un compromís verbal allargar Rodalies fins a 
Tarragona des de Vilafranca i no des de l'Arboç. En quant a la connexió amb els 
Vallesos, depèn de que ADIF acabi les obres per tal que puguin aparcar combois de 
doble composició. Cal seguir amb les negociacions a Madrid. Cal tancar el compromís 
amb l'estació.

La inclusió de Vilafranca en la xarxa de ciutats de l'Arc Metropolità és interessant 
perquè aquesta xarxa com a lobby, és molt potent. Dins del Pla metropolità estratègic 
de Barcelona, l'ajuntament hi participa precisament per defensar aquests temes.

El conveni de 2004, el volen lligar amb l'estació.

Afegir altres agents el debat, els sembla un embolic.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) agraeix els grups que es manifesten d'acord i anuncia 
que no retirarà la moció. En el primer punt no hi hauria d'haver cap problema. El 
segon punt es demana la convocatòria d'una comissió específica per parlar d'aquest 
tema. El tercer punt el que parla és de traslladar a la taula del Penedès les 
conclusions de la comissió informativa.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta aquest que si convé es convoca la comissió o la 
reunió per parlar d'aquests temes i l'ajuntament portarà a la taula de mobilitat les 
conclusions.

Proposa suprimir el tercer i quart punt, deixant el punt primer i segon.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) demana que la moció sigui votada per punts.

Finalment es modifiquen el redactat del punts 2 i 3 

11. 25/2021/1029 MOCIÓ PER LA PROTECCIÓ DEL COMERÇ I LA 
RESTAURACIÓ Moció que presenta el grup municipal d’ERC  i finalment 
també encapçalada per JxV i PSC, per a la protecció i dinamització del comerç 
i la restauració a Vilafranca del Penedès.
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És evident que el desenvolupament del comerç i la restauració és clau per al futur 
d’una ciutat. No només genera ocupació i dinamitza l’economia, sinó que també 
actuen com a factor de cohesió social i contribueixen a la mobilitat sostenible. El 
comerç de proximitat i la restauració són també elements de convivència, seguretat, 
ciutadania, integració i progrés econòmic i social. 

Malauradament, els nous hàbits de consum amb una proliferació de la venda on-line, 
així com les restriccions ocasionades per la pandèmia durant el darrer any han 
suposat importants pèrdues en el comerç i en la restauració i també, de retruc, en el 
mercat laboral d’aquests sectors terciaris.

Tot i això, segons dades de comerç de la Generalitat de Catalunya, els efectes de la 
pandèmia també mostren una creixent conscienciació de la importància del comerç en 
l’economia local. Els compradors posen en valor la importància de generar ocupació 
en la comunitat i es considera important que s’incentivi la compra en el comerç local 
ja que hi ha una major predisposició de compra i interès en el comerç urbà i la 
proximitat. Per tant, aquesta percepció de què el consum local és clau per a les 
ciutats, ha de ser una oportunitat per a vertebrar la protecció i la promoció del 
comerç i la restauració local a Vilafranca del Penedès. 

Per fer front als primer efectes de la pandèmia en el comerç i en la restauració, des 
de l’Ajuntament de Vilafranca, amb el suport de tots els grups municipals, es va posar 
en marxa un pla de xoc amb algunes mesures puntuals com la reducció i eliminació 
d’algunes taxes o la posada en marxa dels vilafrancs que han servit per injectar 
ingressos a comerços i restaurants en períodes concrets com Nadal o ara al mes de 
maig. 

A més d’aquestes accions a curt termini, també se’n podrien activar d’altres que 
servirien per alleugerir l’actual pressió que reben els autònoms del sector comerç i 
restauració, com és la reducció de determinades taxes com la d’escombraries. 

Tot i això, des d’ERC som del parer que aquestes accions puntuals poden ser positives 
però que no són suficients per assegurar, vertebrar, promocionar i protegir el comerç 
local i la restauració a Vilafranca del Penedès, al centre i en tots els barris. Per tant, 
per a poder avançar i reactivar el comerç i la restauració local cal posar en marxa un 
pla d’actuació amb una diagnosi prèvia i amb unes accions a desenvolupar a mitjà i 
llarg termini i que comptin amb una partida econòmica per aquest fi. 

Un pla d’actuació focalitzat a satisfer les necessitats de compra i consum dels 
vilafranquins i vilafranquines, així com a compradors de fora, generant al mateix 
temps una major ocupació i unes majors oportunitats per als autònoms i professionals 
del comerç i la restauració. Una eina que ha de ser duta a terme de forma participada 
entre tots els agents que formen part d’aquest sector i que compti amb mesures 
calendaritzades i amb pressupost.

Tot i que Vilafranca no compta actualment amb cap estudi ni pla comercial actualitzat 
(el darrer és de 2016 i no hi ha cap radiografia actual de la situació post-covid) sí que 
s’estan debatent aspectes que tenen especial incidència en el comerç i la restauració i 
que cal estar-hi també amatents, com és el Pla de Mobilitat o les actuacions 
urbanístiques que poden tenir especial incidència en aquests sectors, com el Pla 
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d’Intervenció Integral al Centre i al Carrer Comerç. Per tant, és clau que les accions 
que es duguin a terme tant en mobilitat com en actuacions d’urbanisme es tinguin en 
compte quines són les perspectives i les necessitats comercials de Vilafranca partint 
de dades objectives i que es valorin totes les realitats comercials i de restauració que 
hi ha en cada barri de la ciutat.

Per aquests motius, proposem l’aprovació dels següents punts:

Accions amb resultats a curt termini:

Punt 1. Contractar dinamitzadors comercials en el marc dels plans d’ocupació per 
incrementar el personal tècnic municipal.

Punt 2. Estudiar la possibilitat de posar en marxa una APEU (àrea de promoció 
econòmica urbana) a Vilafranca 

Punt 3. Introduir criteris de proximitat en la compra pública de l’Ajuntament 
estimulant el comerç i les empreses locals.

Punt 4. Estudiar la rebaixa de les taxes d’escombraries als comerços i restaurants 
amb seu a Vilafranca i que tinguin menys de 50 treballadors.

Punt 5. Treballar conjuntament l’àrea de Promoció Econòmica, Turisme i Cultura per a 
la programació d’accions culturals al carrer durant tots els caps de setmana de 
primavera i estiu de 2021 en els diferents eixos i carrers comercials per tal de, per 
una banda, s’ajudi als actors culturals locals i, per l’altra, es generi atracció per a 
tenir més públic local i visitant als carrers i, contribuir, així, a què hi hagi més 
moviment entre els comerços i els restaurants locals. 

Accions amb resultats a mitjà i llarg termini: 

Punt 6. Dotar de més funcions el Consell de Comerç i Turisme, per a què esdevingui 
un observatori real i actualitzat de l’estat del comerç i la restauració a Vilafranca i que 
disposi de partida econòmica pròpia per a la realització d’estudis i diagnosis com, per 
exemple, sobre la mobilitat comercial per analitzar quins són els moviments dels 
ciutadans a l’hora de comprar i així poder incidir en accions urbanístiques i de 
mobilitat o sobre les necessitats i interessos comercials a través d’enquestes a peu de 
carrer. També serviria per a proposar millores per a la protecció del comerç i la 
restauració.  

Punt 7. Fer un inventari dels locals disponibles i avançar per a la creació d’una borsa 
de locals de lloguer i un estudi dels plans d’usos de les plantes baixes per zones.

Punt 8. Creació d’un pla d’actuació per a la protecció i dinamització del comerç i la 
restauració de Vilafranca pel període 2021-2025 amb una partida pressupostària 
pròpia suficient i que compti amb el suport del propi sector, de tots els grups 
municipals i la pròpia ciutadania. 

Punt 9. Traslladar aquest acord a l’Associació de Comerciants de la Girada, Centre 
Vila, Unió de Botiguers i Comerciants de l’Espirall, Federació d’Empresaris del Garraf i 
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Penedès, Gremi Comarcal d’Hosteleria i Turisme, Ass. de Concessionaris del Mercat de 
la Carn, Ass. de Paradistes del Mercat de Sant Salvador, Acadèmia Tastavins, 
Associació Vinícola Catalana, Consell Regulador de la DO Penedès, Institut d'Estudis 
Penedesencs, Òmnium Cultural, VINSEUM, Enoturisme Penedès. 

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat.

INTERVENCIONS:

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que el desenvolupament del comerç i la 
restauració és clau per al futur d’una ciutat. No només genera ocupació i dinamitza 
l’economia, sinó que també actuen com a factor de cohesió social i contribueixen a la 
mobilitat sostenible. Internet i els nous hàbits de consum, així com les restriccions 
ocasionades per la pandèmia han suposat importants pèrdues en el comerç i en la 
restauració i en el mercat laboral.

Per fer front als primer efectes de la pandèmia, des de l’ajuntament, amb el suport de 
tots els grups municipals, es va posar en marxa un pla de xoc amb algunes mesures 
puntuals com la reducció i eliminació d’algunes taxes o la posada en marxa dels 
vilafrancs.

Aquestes accions poden ser positives a curt terminin però que no són suficients per 
assegurar, vertebrar, promocionar i protegir el comerç local. Cal avançar creant un 
pla d’actuació amb una diagnosi prèvia i amb unes accions a desenvolupar a mitjà i 
llarg termini i que compti amb un pressupost per dur-les a terme.

La moció proposa la creació d’un pla d’actuació per a la protecció i dinamització del 
comerç i la restauració de Vilafranca pel període 2021-2025 i desenvolupat pel 
Consell de Comerç i Turisme. 

Actualment s’estan debatent aspectes que tenen incidència en el comerç i l’hostaleria, 
com són el Pla de mobilitat o el pla d’intervenció integral al centre i al carrer Comerç.

També proposa dinamitzar el carrers amb la programació d’accions culturals durant 
els caps de setmana de primavera i estiu d’aquest any, ajudant als actors culturals 
locals contractant-los i contribuir així en que hi hagi més moviments als carrers i als 
comerços i restaurants.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que és una moció consensuada i que pretén la 
protecció del comerç. Hi està d'acord.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que està d'acord. És bo un projecte a mitjà 
termini. El text final se li nota el Ribot de l'equip de govern, tot és estudiar. Tot va en 
benefici del comerç de Vilafranca i la restauració de Vilafranca.
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La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que les mesures preses fins ara només han 
ajudat una part de la restauració, la que té terrassa; i una part del comerç, els que 
s’adherien als vilafrancs. Cal anar més enllà i fer una diagnosi profunda de l’estat del 
comerç i la restauració per poder incidir en les seves mancances i posteriorment 
plantejar fórmules de promoció del comerç de proximitat i la restauració local.

La millor manera de fer-ho és amb la participació del Consell de Comerç i Turisme
On hi ha representants del sector i de tots els partits polítics.
 
El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que estan a favor de seguir reforçant aquest 
tema. Recorda les mesures fiscals adoptades en aquests mesos de pandèmia i que 
ara comença la primera fase del Pla de millora integral del centre. 

Ciutats europees promouen plans similars, per potenciar no només la part d’inversió 
pública sinó també la implicació que suposa tirar endavant aquestes iniciatives al 
centre històric i la connexió amb els barris del seu entorn. La remodelació de la Plaça 
de l'Oli ha tingut el seu efecte en la recuperació de paradistes al mercat de la carn. 

L’Ajuntament de Vilafranca ha aprovat una inversió sense precedents de 8 milions 
d’euros adreçada a un Pla integral que el que vol és millorar l'entorn amb criteris de 
sostenibilitat (millora de la xarxa d’aigua, canvi de lluminàries més eficients i 
acompanyada d’ajuts en rehabilitació d’habitatge. Són mesures per millorar l’entorn i 
donar millors eines el comerç i la restauració.

Són realitats per seguir reforçant el cor de la nostra vila i les connexions cap als 
barris. Això ha d’anar acompanyat d’un planejament, d’un Pla de mobilitat, d’un Pla 
d’habitatge, que dóna més línies de treball dins del planejament per seguir ampliant 
en l'ampliació de l'illa de vianants.

El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) manifesta que estan d'acord amb la moció i demana 
que el govern encapçali. Agraeix a ERC la voluntat de consens. Quan es vol tirar 
endavant, es parla del tema, es valora i es consensua.

Vilafranca l'any 2016/17, es va fer un Pla de dinamització del comerç. Amb la Covid, 
es van crear les Taules de reactivació de l'activitat econòmica. Ara pensen amb un Pla 
d'actuació per millorar el comerç i la restauració de la Vila i estan d'acord en fer-ho en 
el marc del Consell.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) dona les gràcies a tots els grups pel suport a la moció.

12. 26/2021/1029 MOCIÓ PER LA DECLARACIÓ D’ÀREA D’HABITATGE 
TENS Moció que presenta el grup municipal d’ERC i finalment també 
encapçalada per CUP i VeC, per a promoure la declaració d’àrea amb mercat 
d’habitatge tens del municipi de Vilafranca del Penedès segons la Llei 11/2020, 
de contenció de rendes de lloguer d’habitatges.

Les problemàtiques derivades a l’accés a un habitatge digne a preus accessibles no és 
nova. Quan no hem superat els efectes de la crisi iniciada el 2007 i l’esclat de la 
bombolla immobiliària, se suma una nova bombolla immobiliària, aquesta vegada 
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centrada en l’alça dels preus del lloguer arribant a cotes impagables per a la majoria. 
La pèrdua constant de poder adquisitiu, l’augment de preus del lloguer i la crisi 
econòmica derivada de la pandèmia de la Covid-19, provoquen una crisi habitacional 
en constant creixement que ha esdevingut una crisi sistèmica. 

Aquesta va ser una de les principals motivacions de l’aprovació, el passat setembre 
de 2020, de la Llei 11/2020, de mesures urgents en matèria de contenció de rendes 
en els contractes d'arrendament d'habitatges (DOGC núm. 8229, de 21/9/2020), 
després de mesos de debat i gràcies a l’impuls de la ciutadania i entitats a favor del 
dret de l’habitatge, com el Sindicat de Llogateres, i amb el lideratge del Departament 
de Justícia. Aquesta llei, també coneguda com a llei de contenció de preus del lloguer, 
busca limitar els preus dels lloguers a Catalunya, i permet regular-los en les zones on 
estan especialment disparats. La llei fixa topalls al lloguer en els municipis del país on 
més dificultats hi ha per accedir a l'habitatge per oferta-demanda. Són les 
anomenades zones d'habitatge tens. 

Per a aplicar-se de manera immediata, es van establir directament i transitòriament 
determinades àrees de mercat d’habitatge tens, amb la vigència d’un any. D’aquesta 
manera, en l’annex de la llei consten seixanta municipis que tenien índexs de 
referència de preus en què el lloguer havia sofert un increment superior al 20 per 
cent entre 2014 i 2019, amb una població superior als 20.000 habitants o bé 
pertanyents a l’Àrea Metropolitana de Barcelona.

La inclusió en l’annex va ser deguda, segons el preàmbul de la llei, a donar una 
resposta urgent a la situació d’emergència en matèria d’habitatge, agreujada pels 
efectes econòmics derivats de la pandèmia. A partir d’aquest any, cal declarar amb el 
corresponent procediment, la declaració d’àrees amb mercat d’habitatge tens dels 
municipis, o d’una part del municipi, que estan en risc de no disposar de la dotació 
suficient d’habitatges de lloguer a un preu assequible que permeti l’accés a tota la 
població.

Aquesta situació de risc, segons l’article 2 de la Llei 11/2020, pot venir determinada 
pel compliment de qualsevol de les condicions següents: 

a) Que la mitjana del preu dels lloguers d'habitatge experimenti un creixement 
sostingut clarament superior al de la mitjana del territori de Catalunya. 

b) Que la càrrega del cost del lloguer de l'habitatge en el pressupost personal o 
familiar superi de mitjana el trenta per cent dels ingressos habituals de les llars, o 
que la mitjana del preu dels lloguers d'habitatge superi el trenta per cent de la renda 
mitjana de les persones menors de trenta-cinc anys.

c) Que el preu dels lloguers d'habitatge hagi experimentat, en els cinc anys anteriors 
al moment de la declaració, un creixement interanual acumulat d'almenys tres punts 
percentuals per damunt de la taxa interanual de l'índex de preus al consum de 
Catalunya.

Conforme l’article 3, la competència de la declaració correspon al Departament de la 
Generalitat en matèria d’habitatge, actualment el Departament de Territori i 
Sostenibilitat, excepte en la ciutat de Barcelona, que correspon al seu Ajuntament, i a 
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l’àmbit metropolità de Barcelona, que correspon a l’Àrea Metropolitana de Barcelona, 
mitjançant un acord del Consell Metropolità. Però la iniciativa correspon als respectius 
municipis o als ens locals supramunicipals en què estiguin integrats, per acord del ple 
de la respectiva corporació.

La durada màxima de la declaració serà de cinc anys (art. 4.2 Llei 11/2020) i pot ser 
revisada posteriorment per a escurçar-ne la durada o per deixar-la sense efecte si 
canviessin les circumstàncies que la van motivar. Al seu torn, i arribat el moment, pot 
ser prorrogada si també la situació ho justifica per un termini no superior a la durada 
inicial (art. 4.3 Llei 11/2020). 

Com veiem, és una declaració flexible que pretén, com no podria ser d’altra manera, 
ajustar-se a les necessitats de cada moment. Per això, que cap situació desfavorable 
a l’interès públic i social no pot produir-se.

Si un municipi no inicia el procediment per declarar mercat tens amb el temps 
suficient per ser aprovat, fa que les mesures de contenció de rendes de lloguer no 
siguin d’aplicació un cop finalitzada l’aplicació de l’excepcionalitat d’un any pels 
municipis que surten a l’annex, la qual finalitza el 21 de setembre d’enguany. 

Seria inconcebible estar en situació de mercat tens i deixar d’aplicar al municipi la llei 
que precisament permet  introduir les mesures de reacció a aquest mercat tensionat 
de lloguer, en plena emergència habitacional agreujada per la situació de crisi 
econòmica a conseqüència de la pandèmia de la Covid-19. No fer-ho significaria, 
deixar milers de famílies en una situació de major risc i precarietat. En aquest 
context, és de vital importància que els municipis que compleixin els requisits s’acullin 
a la regulació, no només per donar resposta als seus veïnes i veïns, sinó també com a 
mesura de solidaritat per tal que la norma no generi disfuncions a l’hora de facilitar 
l’accés a l’habitatge entre veïns de municipis contigus o pròxims.

El dret d’accés a l’habitatge és una peça clau de l’Estat del Benestar, com ho són els 
drets bàsics a la sanitat, a l’educació, al sistema de pensions o la dependència, i els 
ajuntaments com a institució més pròxima a la ciutadania tenim l’obligació de posar-
hi totes les eines al nostre abast per a fer-ho possible.

Per tots aquests motius, el grup municipal d’Esquerra Republicana  proposa al ple de 
Vilafranca del Penedès l’adopció dels següents ACORDS:

PRIMER.- Que es tingui per promoguda la petició de declaració d’àrea amb mercat 
d’habitatge tens de Vilafranca, conforme l’article 3, apartat 4, de la Llei 11/2020, de 
mesures urgents en matèria de contenció de rendes en els contractes d’arrendament 
d’habitatge, pel termini inicial de cinc anys (art. 4.2) sens perjudici de ser revisada 
quan es donin les circumstàncies de l’article 4.3.

SEGON.- Que el present acord s’elevi al Departament de Territori i Sostenibilitat, en 
qualitat de departament competent en matèria d’habitatge, als efectes de la incoació 
del procediment de declaració, conforme l’article 3, apartat 1, de la Llei 11/2020.
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TERCER.- Que ateses les característiques i el dinamisme del mercat immobiliari, instar 
que el procediment per a la declaració es tramiti per via d’urgència, segons preveu 
l’article 3, apartat 7, de l’esmentada llei. 

QUART.- Traslladar aquests acords al Departament de Territori i Sostenibilitat, al 
Departament de Justícia, al Sindicat de Llogateres local, a la PAH local i a les 
associacions de veïns i veïnes del municipi.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 19 vots a favor (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i un en 
contra ( 1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que des de la crisi del 2008 l'accés a l'habitatge ha 
estat el principal problema. 

Fa un any es va aprovar la Llei 11/2020 Vilafranca està en el grup d'Àrees d’habitatge 
tens perquè així ho va establir una disposició transitòria de la llei. Si no és demana 
que el municipi de Vilafranca estigui dintre de l'àrea d'habitatge tens, a partir del 21 
de setembre ho deixarà d’estar. El repte és garantir el dret a l'habitatge edat 
important per 

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que la competència per regular els lloguers no és 
del Parlament. 

Això no dona resultat. A Berlin els preus de les zones tenses baixen i per tant, hi ha 
més gent interessada. En no poder apujar el lloguer, els propietaris prefereixen 
vendre l'habitatge, sortint del mercat de lloguer. On s’ha dut aquesta política, la 
reducció del preu ha estat sols del 4%. En resum la mesura és ineficaç i produeix 
l'efecte contrari. Per a baixar el preu del lloguer cal que l'Estat faci més pisos per 
habitatge social.

Anuncia el vot en contra.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que ha presentat mocions respecte a avançar 
cap a un habitatge assequible per tothom. Comparteix les paraules del senyor Sàbat. 
És una bona llei pel seu contingut i perquè va ser elaborada amb la participació del 
sindicat de llogaters. A hores d'ara no poden avaluar encara la seva validesa i cal 
seguir estant en zona de lloguer tens. La construcció de més habitatge públic és una 
eina imprescindible. 

Aquesta llei no afecta el petit tenidor que acostuma a posar un preu coherent, sinó els 
dels grans tenidors, que sovint especulen.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia el vot favorable i demanen encapçalar-la. 
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Manifesta que és una mesura essencial per a la protecció de l'habitatge al municipi. 
La llei ha  servit per començar a controlar els preus. Cal que la Generalitat comenci a 
sancionar a les immobiliàries que no compleixen. 

Tota administració pública ha de garantir el dret a l'habitatge de la ciutadania. Cal 
adoptar noves mesures per augmentar el parc d'habitatge públic. Cal expropiar el 
parc d'habitatge dels grans tenidors. El que fa pujar el preu dels pisos són els fons 
voltors, què fan de l'habitatge un element més del mercat.

La Sra. Lourdes Sánchez (PSC) manifesta que l'ajuntament compleix amb la llei 
11/2020, aprovada pel Parlament i que per tant, cal complir. L’annex de la llei posava 
Vilafranca com a municipi d’habitatge tens. En el seu moment van dir que si es 
complien els requisits de l’article 2 per demanar la declaració com a zona de lloguer 
tens, ho farien, cosa que ho estan fent independentment de la moció. L'Ajuntament 
està treballant  des de fa setmanes amb l'Agència de l'Habitatge per tal de mirar com 
s’han de fer els càlculs i demanar la declaració d'àrea d'habitatge tens. 

Són crítics amb la regulació del preu del lloguer. L'índex de referència del preu del 
lloguer es calcula d'acord amb les fiances dipositades a l'incasol dels lloguers anteriors 
a aquesta llei. Per tant, eren lloguers en alguns barris de Vilafranca, bastant elevats 
(de 600, 700, 750€) Per tant, hi ha barris en que aquest índex és més elevat que el 
preu real i per tant, no ha tingut incidència l’aplicació de la llei, encara els ha 
beneficiat.

En altres llocs en canvi, si hi ha una construcció nova, sencera, d’habitatge de lloguer 
nou, el lloguers anteriors que també eren alts i el propietari s’ha beneficiat d’aquests 
preus. 

La capacitat sancionadora és de la Generalitat. El que demanarà quan es declari l'àrea 
d'habitatge tens és que es doti d'ajudes per a la política d'habitatge.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) manifesta que s'ha oblidat de demanar d’encapçalar la 
moció i que considera interessant que la regidora faci arribar les dades de los que ha 
parlat. 

El Sr. Pere Sàbat (ERC) agraeix el suport i accepta els encapçalaments i recorda que 
la llei no està suspesa. Totes les lleis són millorables, però cal començar a caminar i 
per això és positiva per la ciutadania.

13. 27/2021/1029 MOCIÓ D’ADHESIÓ A LA XARXA DE CIUTATS PER LA 
BICICLETA Moció que presenta el grup municipal de C’s per l’adhesió de 
Vilafranca del Penedès a la Xarxa de Ciutats per la Bicicleta.

La Red de Ciudades por la Bicicleta (RcxB) es una asociación creada en el 2009 
durante la celebración de las II Jornadas de la Bicicleta Pública en Sevilla. En aquel 
momento, ya fueron más de treinta los municipios que se quisieron adherir. 
Actualmente son más de 120 los socios de las entidades, que representan a más de 
500 municipios españoles. Entre ellos, municipios de nuestro alrededor como El Prat 
de Llobregat, Gava, Barcelona, Tarragona entre otros.
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La Asociación tiene por objeto la generación de una dinámica entre las ciudades 
españolas con el fin de facilitar, hacer más segura y desarrollar la circulación de la 
bicicleta, especialmente en el medio urbano, realizando para ello todas las acciones 
necesarias para impulsar la bicicleta como medio de transporte e intensificando las 
iniciativas adoptadas con el mismo objetivo por las Administraciones públicas, 
asociaciones y demás agentes sociales.
 
La Red de Ciudades por la Bicicleta (RcxB) es un elemento vertebrador para la 
aplicación de buenas prácticas en la implantación de sistemas de movilidad 
sostenible, en la mejora continuada y en la eficiencia de la movilidad en bicicleta. 
Para ello organiza Jornadas Técnicas y sesiones para sus técnicos y los de otras 
administraciones. Promueve y apoya el desarrollo de planes ciclables en las ciudades, 
anima a la ejecución de planes estratégicos de la bicicleta en las Comunidades 
Autónomas y colabora en la aplicación de políticas favorables a la bicicleta por parte 
del Gobierno Central.
 
El logo de la Red colocado en una ciudad o en los documentos es un símbolo de 
ciudad avanzada en movilidad sostenible. La entrada en una ciudad con el logo 
anuncia a los ciudadanos propios y foráneos que la ciudad en la que viven, o que van 
a visitar, es una ciudad apta para el desplazamiento en bicicleta y que trabaja 
juntamente con otras ciudades para un objetivo común. 

Varios problemas son los que tiene la bicicleta en las ciudades actuales. El más grave, 
atropellos cuando se circula en bicicleta que pueden comportar la muerte, lo que hace 
que esta actividad y medio de transporte sea en muchas ocasiones descartada por la 
falta de seguridad. Ello viene ligado a la ausencia de caminos especiales para la 
circulación de bicicletas, poniendo en riesgo la seguridad de los ciclistas. 

Pero también otros problemas como el robo de las bicis. Según el Barómetro de la 
Bicicleta de 2019, a un 17,8% de los ciclistas de nuestro país les han robado alguna 
vez la bicicleta, siendo bastante complicada su recuperación. El robo, según la 
encuesta, es un freno a que posibles usuarios se planteen el hecho de adquirir una 
bicicleta y convertirse en ciclistas urbanos, de ocio o de deporte. En ese sentido, la 
Red dispone de un sistema nacional de registro de bicicletas, el llamado Biciregistro, 
que cuenta con la participación de la Policía Local de los Ayuntamientos adheridos, 
para facilitar su localización en el caso de pérdida. Este Biciregistro es válido en todo 
el territorio nacional y la Dirección General de Tráfico colabora con la Red de Ciudades 
por la Bicicleta para el mantenimiento y accesibilidad de la base de datos. Este 
registro incluye un sistema de búsqueda de bicis en el que desempeñan un papel 
fundamental el “listado de bicicletas desaparecidas” y el “listado de bicicletas 
localizadas”.

Por todo ello, el Grupo Municipal de Ciudadanos Vilafranca del Penedés (Cs) propone 
al Pleno la adopción de los siguientes acuerdos.

Primero. Solicitar la adhesión del Ayuntamiento de Vilafranca del Penedés a la 
asociación “Red de Ciudades por la Bicicleta (RcxB), con CIF G75019828, domicilio 
social en la calle 62 núm. 16-18 Edificio A, Zona Franca de Barcelona, 08040 de 
Barcelona. 
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Segundo. Nombrar como responsable a un técnico de urbanismo del Ayuntamiento de 
Vilafranca del Penedés o persona que así se considere.
 
Tercero. Solicitar el Biciregistro una vez efectiva la adhesión a la Red de Ciudades por 
la Bicicleta. 

Cuarto. Incrementar las infraestructuras para el uso de la bicicleta y mejorar y 
promocionar las ya existentes, implicando a los Consejos Municipales de Deportes y 
de Medio Ambiente.
 

La Xarxa de Ciutats per la Bicicleta (RcxB) és una associació creada l'any 2009 durant 
la celebració de les II Jornades Públiques de la Bicicleta a Sevilla. En aquell moment, 
més d'una trentena de municipis s'hi volien adherir. Actualment hi ha més de 120 
socis de les entitats, representant a més de 500 municipis espanyols. Entre ells, 
municipis del nostre entorn com el Prat de Llobregat, Gavà, Barcelona, Tarragona 
entre d'altres.

L'Associació pretén generar una dinàmica entre les ciutats espanyoles amb la finalitat 
de facilitar, fer més segura i desenvolupar la circulació de la bicicleta, especialment en 
l'entorn urbà, duent a terme totes les accions necessàries per promoure la bicicleta 
com a mitjà de transport i intensificar les iniciatives adoptades amb el mateix objectiu 
per part de les administracions públiques. , associacions i altres actors socials.
 
La Xarxa de Ciutats de la Bicicleta (RcxB) és un eix vertebrador de l'aplicació de 
bones pràctiques en la implantació de sistemes de mobilitat sostenible, en la millora 
contínua i l'eficiència de la mobilitat de les bicicletes. Per a això, organitza Jornades 
Tècniques i sessions per als seus tècnics i les d'altres administracions. Promou i dóna 
suport al desenvolupament de plans ciclistes a les ciutats, fomenta la implementació 
de plans estratègics de bicicleta a les comunitats autònomes i col·labora en la 
implementació de polítiques amigables amb la bicicleta per part del Govern Central.
 
El logotip de la Xarxa col·locat en una ciutat o documents és un símbol avançat de 
ciutat en mobilitat sostenible. L'entrada a una ciutat amb el logotip anuncia als seus 
propis ciutadans estrangers que la ciutat en la qual viuen, o que van a visitar, és una 
ciutat apta per al ciclisme i que treballa conjuntament amb altres ciutats per a un 
objectiu comú. 
 
Diversos problemes són els que té la bicicleta a les ciutats actuals. El més greu, 
l'atropellament quan es condueix amb bicicleta que pot provocar la mort, la qual cosa 
fa que aquesta activitat i mitjans de transport sovint es descarten per la manca de 
seguretat. Això va lligat a l'absència de carreteres especials per a la circulació de 
bicicletes, posant en risc la seguretat dels ciclistes. 
 
Però també altres problemes com el robatori de bicicletes. Segons el Baròmetre de la 
Bicicleta 2019, el 17,8% dels ciclistes del nostre país han robat mai la bicicleta, la 
seva recuperació és bastant complicada. El robatori, segons l'enquesta, suposa un fre 
als usuaris potencials que es plantegen adquirir una bicicleta i convertir-se en ciclistes 
urbans, d'oci o esportius. En aquest sentit, la Xarxa compta amb un sistema nacional 
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d'inscripció de bicicletes, l'anomenat Biciregistro, que compta amb la participació de 
la Policia Local dels Ajuntaments adscrits, per a facilitar la seua localització en cas de 
pèrdua. Aquest Biciregistro és vàlid a tot el territori nacional i la Direcció General de 
Trànsit col·labora amb la Xarxa de Ciutats en Bicicleta per al manteniment i 
accessibilitat de la base de dades. Aquest registre inclou un sistema de cerca de 
bicicletes en el qual el "llistat de bicicletes que falten" i la "llista de bicicletes 
localitzades" juguen un paper clau.

Per aquest motiu, el Grup Municipal de Ciutadans Vilafranca del Penedès (Cs) proposa 
al Ple l'adopció dels següents acords.
 
Primer. Sol·licitar l'adhesió de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès a l'associació 
"Xarxa de Ciutats en Bicicleta (RcxB), amb CIF G75019828, domicili social al carrer 
62 nº 16-18 Edifici A, Zona Franca de Barcelona, 08040 Barcelona.
 
Segon. Nomenar com a responsable un tècnic d'urbanisme de l'Ajuntament de 
Vilafranca del Penedès o persona que ho consideri.
 
Tercer. Sol·licitar el Registre de bicicletes un cop efectiva la pertinença a la Xarxa de 
Ciutats en Bicicleta. 
 
Quart. Incrementar les infraestructures per a l'ús de la bicicleta i millorar i promoure 
les existents, implicant els Consells Municipals d'Esports i Medi Ambient.
 

La present acta recull la versió en llengua castellana, que és la versió original 
presentada i la seva versió traduïda, que es fa servir per als diferents tràmits 
administratius.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat.

INTERVENCIONS:

El Sr. Eladio García (C’s)manifesta que la Xarxa de Ciutats per la Bicicleta (RcxB) és 
una associació creada l'any 2009 durant la celebració de les II Jornades Públiques de 
la Bicicleta a Sevilla. En aquell moment, més d'una trentena de municipis s'hi volien 
adherir. 

L'Associació pretén generar una dinàmica entre les ciutats espanyoles amb la finalitat 
de facilitar, fer més segura i desenvolupar la circulació de la bicicleta, especialment en 
l'entorn urbà, 
 
El logotip de la Xarxa col·locat en una ciutat o documents és un símbol avançat de 
ciutat en mobilitat sostenible. L'entrada a una ciutat amb el logotip anuncia als seus 
propis ciutadans estrangers que la ciutat en la qual viuen, o que van a visitar, és una 
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ciutat apta per al ciclisme i que treballa conjuntament amb altres ciutats per a un 
objectiu comú. 
 
Diversos problemes són els que té la bicicleta a les ciutats actuals. El més greu, 
l'atropellament la qual cosa fa que aquesta activitat i mitjans de transport sovint es 
descarten per la manca de seguretat. Això va lligat a l'absència de carreteres 
especials per a la circulació de bicicletes, posant en risc la seguretat dels ciclistes. 
 
Segons el Baròmetre de la Bicicleta 2019, el 17,8% dels ciclistes del nostre país han 
robat mai la bicicleta, la seva recuperació és bastant complicada.

la Xarxa compta amb un sistema nacional d'inscripció de bicicletes, l'anomenat 
Biciregistro, que compta amb la participació de la Policia Local dels Ajuntaments 
adscrits, per a facilitar la seua localització. Aquest Biciregistro és vàlid a tot el territori 
nacional i la Direcció General de Trànsit col·labora amb la Xarxa de Ciutats en 
Bicicleta per al manteniment i accessibilitat de la base de dades. Aquest registre 
inclou un sistema de cerca de bicicletes en el qual el "llistat de bicicletes que falten" i 
la "llista de bicicletes localitzades".

Per aquest motiu es sol·licita l'adhesió de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès a 
l'associació "Xarxa de Ciutats en Bicicleta, nomenar com a responsable un tècnic 
d'urbanisme de l'Ajuntament, sol·licitar el Registre de bicicletes un cop efectiva la 
pertinença a la Xarxa de Ciutats en Bicicleta. I incrementar les infraestructures per a 
l'ús de la bicicleta i millorar i promoure les existents.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) Manifesta que tot el que sigui potenciar la bici i expositiu 
és una línia del Pla de mobilitat que s'està debatent anuncia Alba favorable

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que per aconseguir una vila sostenible, amable i 
respectuosa amb el medi ambient, cal prioritzar evitar els vehicles a motor. Els altres 
vehicles i vianants, estan discriminats. L’adhesió a la xarxa és un pas més. Cal 
accions per implantar el Pla de mobilitat i que es construeixi una xarxa de carrils de 
bicicleta interurbans.

Anuncia el vot favorable.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que veuen bé la moció. És una línia de 
treball per la que aposten. Ara mateix s'està executant un carril bici fins als Monjos. 
Les noves urbanitzacions incorporen la mobilitat sostenible. 

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) anuncia en el vot favorable i manifesta que estan 
d'acord amb els objectius de la Xarxa de ciutats per la bicicleta. Cal posar ordre en els 
carrils bici.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que han mirat de contactar amb l'associació. 
Comparteixen els objectius. L'ajuntament està adherit a 38 associacions i volien mirar 
si alguna ja feia aquestes funcions. L'associació comporta pagar una quota de 600 
euros i que caldrà pagar.
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El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que el biciregistre és una eina més per localitzar 
bicicletes que hagin desaparegut. Si hi ha altres associacions que fan les tasques 
aquesta associació, retira la moció. Demana que no ho comparin amb els pagaments 
a l'AMI.

14. 28/2021/1029 MOCIÓ PER L’ESTUDI SOBRE LA MUNICIPALITZACIÓ DE 
LES ZONES BLAVES. Moció que presenta el grup municipal de la CUP i 
finalment també encapçalada per VeC, per la realització d’un estudi de 
viabilitat extern sobre la municipalització de les zones blaves.

El proper febrer del 2022 finalitza el contracte de concessió a l’empresa SABA per la 
gestió de l’estacionament controlat de vehicles a la via pública amb limitació horària o 
el que coneixem com a zones blaves. Aquest servei està externalitzat des del 2007 i, 
a causa dels efectes de la COVID, probablement, es prorrogui fins a l’onze d’abril del 
2022. Davant d’aquesta possibilitat, cal que es comenci a treballar quin ha de ser el 
tipus de gestió que es vol fer, directa o indirecta, d’aquestes zones d’aparcament.

Una de les opcions és que aquesta gestió es faci de manera directa per part de 
l’Ajuntament de Vilafranca o una empresa pròpia, o sigui municipalitzar el servei. 
Aquest tipus de gestió directa dels serveis públics, permet a l’administració tenir el 
control directe i democràtic del dia a dia de la prestació del servei i poder gestionar el 
marge de benefici que hi pugui haver, ja sigui per ingressar directament més diners a 
les arques municipals, per reinvertir-lo en el mateix servei o per rebaixar el cost pel 
conjunt de la població, a més de no afavorir a les grans empreses que acumulen 
nombrosos contractes de serveis públics i dels més importants dins l'administració i 
que els hi generen grans beneficis.

Actualment, també hi ha diferents pobles i ciutats de la Vegueria Penedès que estan 
optant per la municipalització i la gestió directa d’aquest servei a través d’una 
empresa pública, com recentment ho ha fet l’Ajuntament de Sant Sadurní d’Anoia, i 
com, des de fa anys, ho fan a Vilanova i la Geltrú.

A dia d’avui, més o menys, queda un any per la finalització d’aquest contracte de 
concessió, i per tant cal posar sobre la taula que es realitzi un estudi de viabilitat 
extern sobre si la municipalització de les zones blaves seria viable i si tindria beneficis 
per l’Ajuntament de Vilafranca. Cal recordar que l’any 2006 ja es va dur a terme un 
estudi encarregat per l’Ajuntament on es va concloure que les zones blaves eren molt 
rendibles, amb un benefici net de 400.000 euros anuals, i que aquest podria ascendir 
a 600.000 si es cobrés el 70% de l’ocupació de les zones blaves. En aquell moment es 
va rebutjar la proposta de municipalització per part del govern, tot i que els beneficis 
per l’Ajuntament eren clars i que sinó es municipalitzava s’acabava beneficiant a una 
gran empresa com és SABA.

A aquest fet, cal sumar-li com ha actuat l’empresa SABA arran de la pandèmia de la 
COVID19, que ha sol·licitat a l’Ajuntament de Vilafranca un restabliment de l’equilibri 
econòmic del contracte per a l’ampliació i explotació de l’aparcament soterrani de la 
plaça del Penedès, la construcció d’un aparcament en el subsòl de la plaça de Pau 
Casals, i la gestió de l’aparcament de “Cal Rondina” i del  servei d’estacionament 
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controlat de vehicles a la via pública amb limitació horària de Vilafranca del Penedès, 
on demanaven un total de 485.000 euros per fer front a les pèrdues, que diuen que 
van tenir, entre els mesos de març a agost del 2020. Del total que reclamaven, 
139.000 euros corresponen a la pèrdua total d’ingressos en el període de març a 
agost del 2020 per la part del contracte relativa a la gestió de les zones blaves, i la 
resta, 345.000 euros, corresponen a la pèrdua del total d’ingressos del mateix 
període en relació amb l’explotació de l’aparcament de Cal Rondina i la Plaça Penedès. 

Per aquests motius, la CUP de Vilafranca del Penedès proposa que el ple municipal de 
l’Ajuntament adopti els següents ACORDS:

PRIMER: Que l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, amb transparència i amb la 
participació ciutadana i de tots els grups polítics, un cop definit el model d’aparcament 
en superfície que s’imposarà als diferents punts de la vila (zones blaves, zones 
verdes, espais regulats amb control horari, zones de càrrega i descàrrega, 
aparcaments dissuasoris, etc), estudiarà totes les fórmules de gestió possibles 
d’aquests aparcaments, quan sigui necessari fer-ho. En el cas de que es determini 
que en algunes zones s’imposarà el model d’aparcament regulat de pagament (zones 
blaves), l’Ajuntament encarregarà un estudi extern sobre la rendibilitat de les zones 
blaves de Vilafranca havent de tenir-ne els resultats abans d’iniciar qualsevol licitació, 
i comprometent-se a estudiar de manera prioritària la viabilitat de la recuperació de la 
gestió directa. 

SEGON: Que no es durà a licitació el servei de les zones blaves sense l’informe 
comparatiu previ que permeti valorar amb tots els elements necessaris si és millor 
gestionar-lo directament.

TERCER: Que en el cas que l’estudi sigui favorable a la municipalització i als 
interessos de l’Ajuntament de Vilafranca, es duguin a terme tots els passos perquè a 
partir de la finalització de la concessió, la gestió passi a ser de manera directa per 
part del mateix Ajuntament o una empresa pròpia. 

El text de la moció recollida en aquesta acta reflecteix el redactat final, que recull les 
diferents esmenes aprovades respecte a la versió original que es va sotmetre a 
consideració del Ple.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat.

INTERVENCIONS:

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que el proper abril del 2022 finalitza el 
contracte de concessió a l’empresa SABA per la gestió de l’estacionament controlat de 
vehicles a la via pública amb limitació horària, cal que es comenci a treballar quin ha 
de ser el tipus de gestió que es vol fer Una de les opcions és que aquesta gestió es 
faci de manera directa per part de l’Ajuntament, permet a l’administració tenir el 
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control directe i democràtic del dia a dia de la prestació del servei i poder gestionar el 
marge de benefici que hi pugui haver, l’any 2006 ja es va dur a terme un estudi 
encarregat per l’Ajuntament on es va concloure que les zones blaves eren molt 
rendibles, amb un benefici net de 400.000 euros anuals

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que li sembla molt bé i que votarà a favor És un 
ferm partidari, si no li demostren el contrari, de municipalitzar la gestió. Té beneficis, 
dona llocs de treball i és una manera de fer política al municipi. 

La zona blava és senzilla de gestionar. El que és més complicat són els d'aparcaments 
tipus Cal Rondina. 

El Sr Ramon Arnabat (VeC) manifesta que votarà a favor i demanar encapçalar la 
moció. És una opció lògica, tant política com econòmicament. El que cal plantejar-se 
és la zones blaves i fins i tot les zones verdes. El replantejament que hem de fer és 
de com es gestionen tots aquests espais.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que estan d'acord amb la moció. La mobilitat 
fa 25 anys es podia plantejar a mitjà i llarg termini. Actualment això no es pot fer. 
Totes les ciutats treballen amb un esglaonament dels 'aparcaments dissuasoris i qui 
vol aparcar el centre, ha de pagar un preu. Cal tenir tots els informes que ens permeti 
donar resposta a la realitat canviant.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que aquest cop insten al Govern a que sí 
faci l'informe.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que quan van parlar amb la CUP de la moció era 
que primer calia un debat previ de quin tipus de mobilitat volíem. Si volíem zones 
blaves, verdes, amb rellotge... El que cal garantir és la flexibilitat i per això cal la 
gestió directa. El que és important és que clarament surti a compte i agraeix el grup 
municipal de la CUP s’hagi avingut a les modificacions sol·licitades.

La Sra. Maria Ramon CUP) agraeix el suport dels diferents grups i accepten 
l’encapçalament de VeC i esperen que hi hagi gestió directa. 

15. PRECS I PREGUNTES

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que va demanar un informe jurídic sobre si les 
pancartes del 52% compleixen el ordenança de Civisme. Ha rebut la resposta i es 
nota que el signant de l'informe fan malabarismes per informar. Diu que l'ANC no està 
inscrita com entitat d'interès general. Com que no és una entitat d'interès general, 
demana que es retiri la pancarta. L'informe conclou que no troba justificant que ocupi 
la totalitat dels espais centrals de Vilafranca durant aquest temps tant prolongat. 
Aquestes pancartes no estan ben posades o retiren les pancartes o modifiquen les 
ordenances.

Va demanar que es retiressin les estelades penjades en els fanals de Vilafranca que 
no tenen permís. Ja sap que no volen, però cal retirar-les. La gent no ha de suportar 
l'ocupació de l'espai públic per una ideologia sí o sí. La Policia Local mai veu ningú 
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penjant estelades. Veuen gent amb gossos perillosos sense morrió, però no veuen 
estelades. Demana si les estelades seran retirades. 

Demana quantes inspeccions tècniques dels edificis de Vilafranca s’han fet per part 
dels serveis tècnics i quin estat el seu resultat.

Demana que Penedès Televisió sigui més plural. En els darrers mesos, SECOM està 
descontrolada. Cal recordar que la direcció està contractada perquè gestioni. La 
televisió no va per bon camí.

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) demana pel trencament d'aigües fecals pel camí de 
Porroig. Sembla que queda aigua entollada i no sap si hi ha alguna actuació a fer.

En quant a la neteja de carrers amb bufadors, valdria la pena estudiar altres sistemes 
que no signifiquen remoure la brossa.

Demana que es controli la circulació al carrer Melió, que s'ha convertit en una eix 
transversal i els cotxes no respecten ni el 30 ni el 50.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que al carrer Melió sovint hi ha un cedeix el pas, 
és difícil córrer. 

El Sr. Ramon Arnabat (VeC) especifica que li han dit que des de Bisbe Estalella al final 
es corre.

La Sra. Maria Ramon (CUP) demana que l’equip de Govern faci autocrítica. La 
prohibició de parades d'Entitats el dia de Sant Jordi, va provocar aglomeracions de 
gent.

Al Ple del mes de novembre, van demanar al secretari si l'ajuntament complia amb la 
legalitat vigent en matèria d’empadronament de les persones, especialment les que 
viuen en situació d’ocupació i encara no els ha arribat. 

El 30 d’abril hi va haver una reivindicació del personal de neteja de l'hospital 
comarcal, que ha estat a primera línia contra la Covid-19, netejant i desinfectant, on 
demanaven que se’ls pagués també una paga extraordinària tal com ha rebut el 
personal sanitari per la seva lluita contra la Covid-19, ja que també són treballadors i 
treballadores de primera línia. Demana que l'ajuntament es posicioni. 

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta respecte al comentari del Sr. Eladio d'abans que 
comparava Vilafranca amb l'Alemanya nazi, demana que la retirin perquè no es pot 
banalitzar l'Alemanya nazi. 

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que no banalitzar el nazisme i no banalitza la 
utilització de l'espai públic per una ideologia única.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que no volen entrar en un debat, però 
l'alcalde no ha de permetre banalitzar el nazisme. El nazisme va causar milions de 
morts i comparar-ho amb un ideologia pacífica suposa una banalització.
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Per altra banda, sembla ser que cap de les escoles de l'Espirall l'organitza casal 
d'estiu. L'ajuntament té alguna informació? Farà alguna cosa? 

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que l'Ajuntament està treballant en què es facin 
tots els Casals.

En quan el nazisme, està totalment d'acord amb el que s'ha dit. Està segur que el Sr. 
García està en contra del nazisme. El que sí pot dir el Sr. Garcia és que està en contra 
de la utilització de l'espai públic de determinada manera.

El Sr. Eladio García (C’s) condemna el nazisme i el feixisme.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que el company  del Consell de drets socials 
diu que un punt de l'ordre del dia de la propera reunió és la presentació de la 
memòria de 2020. Demana que demà els sigui remesa .

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) respon que els membres del Consell rebrien la informació 
tant bon punt estigués acabada. 

Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta 
acta.
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Eduard Marcó i Alberti

El secretari,

Pere Regull i Riba

Vist-i-plau l'Alcalde,


		2021-06-08T13:10:49+0200
	Rol2
	CRIPTOLIB


		2021-06-08T13:01:23+0200
	Rol1
	CRIPTOLIB


	

	



